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V roce 2023 město dokončilo VýstaVbu 
infrastruktury za rekordních Více jak 33 mil. kč.

V průběhu prosince 2023 byly kolaudovány tři dopravní stav-
by, a to „Komunikace a inženýrské sítě pro výstavbu 17 rodinných 
domů v Polici nad Metují“ – nová ulice Větrná, „Rekonstrukce komu-
nikace K Vodojemu“ a „Rozšíření komunikace Na Sibiři“ za celkovou 
cenu 33.217.020,16 Kč. Posledně jmenovaná stavba – Rozšíření ko-
munikace Na Sibiři – byla provedena firmou SILNICE SVOBODA a.s. 
za 3.063.598,43 Kč. Na snímcích jsou zachyceny stavební práce na 
části ulice Na Sibiři.

Dušan Šedek, investiční technik

Výsadba kaŠtanu daroVanÉho městem broumoV městu 
Police nad metují k jeho Výročí

Darovaný  červenokvětý  kaštan  -  jírovec  pleťový  var.  „Briotii“,  
byl vysazen v ploše zeleně mezi jižní kruhovou křižovatkou a par-
kovištěm pod Havlatkou.       

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M. 
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Slovo StaroSty
Vážení občané,

v úvodu nového roku mi dovolte, abych 
Vám co nejsrdečněji popřál do roku 2024 
pevné zdraví, hodně radostných okamžiků, 
hodně sil pro zvládání těch méně radostných 
chvil, a hodně úspěchů – a to jak v osobním, 
tak  v profesním životě. Nám všem, naší spo-
lečnosti, přeju, abychom spolu uměli vychá-
zet, byť máme třeba jiný názor, abychom si 
více naslouchali, protože pak toho druhého 
třeba lépe pochopíme, abychom nekoukali 
na svět s klapkami na očích, hledali pravdu 
a pídili se po ní na místo toho, abychom vě-
řili jednoduchým líbivým lžím. Přeju nám 
dobrý rok 2024!

S přelomem roku se vždy pojí určitá 
ohlédnutí a zhodnocení roku, který je již 
minulostí. V roce 2023 jsme úspěšně do-
končili náročné investiční akce, kterými byly 
rekonstrukce komunikací v ulicích Na Sibiří 
a K Vodojemu. Realizace těchto rekonstruk-
cí byla v minulosti odkládána z různých dů-
vodů, ale stav komunikací a jejich dopravní 
zatížení již další odklad neumožňovaly. Moc 
si vážím trpělivosti, shovívavosti a ocho-
ty, jakou nám obyvatelé dotčených lokalit 
v průběhu výstavby projevili a věřím, že se 
nám všechny ty trable, kterými jsme si při 
realizaci prošli vrátí v dobré kvalitě staveb. 
Významnou a úspěšně dokončenou akcí 
bylo pak rovněž zasíťování nových staveb-
ních parcel v ulici Větrná. Tato akce byla 
připravována několik let, a díky zdárnému 
dokončení můžeme nyní nabízet parcely 
(novým) občanům města. V tomto směru 
si však radost z úspěchu moc neužijeme, 
neboť víme, že již v roce 2024 musíme za-
hájit kroky k přípravě dalšího území pro 
budoucí výstavbu rodinných domů, jakož 
i pokročit v přípravě výstavby domů byto-
vých. Za úspěch považuji rovněž dokončení 
rekonstrukce veřejného osvětlení, nebo rea-
lizaci první fotovoltaické elektrárny ve měs-
tě (na objektu čistírny odpadních vod), které 
jsou prvními vlaštovkami v oblasti dalších 
úspor energií v našem městě. Nemalými 
projekty byly rovněž dokončení rekonstruk-
ce staré dřevěné školy a rekonstrukce stře-
chy na radnici. 

Co se týče posledního měsíce roku, za-
hajoval jsem jej nachlazením, které mi zne-
možnilo účast na některých akcích či setká-
ních, přičemž se ještě jednou organizátorům 
omlouvám, nicméně (asi se budu opakovat), 
jsem také jen člověk… Přes zhoršený zdra-
votní stav jsem se nicméně zúčastnil zahá-
jení 60. ročníku Zimního táboření, které 
bylo zahajováno právě v místech, kde sku-
tečně první ročníky probíhaly, a to na Ostaši. 
Zimní podmínky daly zahajovacímu aktu 
krásné kulisy, a já jsem moc rád, že jsem 
mohl být u toho! 

4. 12. se konalo v Hradci Králové jedná-
ní krajského zastupitelstva, které pro nás 
bylo zajímavé ze dvou hledisek. Tím prv-
ním bylo projednání usnesení o přidělení 
dotace ve výši 1 mil Kč. pro rekonstrukci 
prostor pro pečovatelskou službu, a dru-
hým dotace pro TJ Sokol na dofinancování 

nákladů spojených s výstavbou venkov-
ního sportoviště. Jsem moc rád, že se poda-
řilo tyto žádosti schválit, a že nám do města 
z krajského rozpočtu přitečou nějaké pro-
středky, které nám (tedy městu a TJ Sokol) 
pomohou zvládnout realizované projekty. 
Prostřednictvím stránek měsíčníku pak 
posílám poděkování všem, kteří na přípra-
vě žádostí, jejich projednání a konečném 
schválení mají nějaký podíl! Samostatně pak 
děkuji panu hejtmanovi M. Červíčkovi a ná-
městkyni hejtmana, paní M. Berdychové, 
se kterými jsem podání obou žádostí před-
jednával, za projevenou vstřícnost, pomoc 
a podporu!

Ve středu 6. 12. navštívil náš region 
prezident České republiky, Petr Pavel, 
přičemž v rámci jeho návštěvy jsem se 
účastnil dopoledního jednání s místními 
územní „patrioty“, a následného jednání se 
starosty obcí. Jednání s patrioty bylo moc 
příjemné a velmi inspirativní nejen proto, že 
jsme mohli otevřeně a bezprostředně hovo-
řit s prezidentem a jeho manželkou o řadě 
aktuálních témat, ale že se člověk dozvěděl 
spoustu zajímavého o lidech, které často po-
tkává, a při tom nezná jejich životní příběh. 
Setkání prezidenta se starosty obcí se nes-
lo hodně v duchu předkládání agendy po-
třebné řešit, přičemž pozitivní bylo, že hlas 
starostů nezněl jako hlas těch, co si stěžují, 
ale hlas těch, kteří i navrhují nějaká řešení, 
ať již stran zeštíhlování přebujelé adminis-
trativy státu, snižování byrokratické zátěže 
obcí, územního rozvoje obcí, destinačního 
managementu, nebo hledání řešení pro 
soužití člověka s vlky. Návštěva prezidenta 
v našem regionu byla zakončena výšlapem 
na Hvězdu a srdce našince tak mohlo za-
plesat nad tím, že právě při tomto výstupu 
prezident potvrdil, že náš kraj je jeho srdci 
nebližší, což je dobré vědět, neb nám to dává 
naději, že tu pan prezident nebyl naposledy.

Poslední jednání zastupitelstva měs-
ta v tomto roce se konalo 13. 12. Agendy 
k projednání bylo nečekaně hodně, přesto 
zde zmíním dva body, které byly přeci jen 
o něco významnější, než ty ostatní. Prvním 
bodem bylo projednání a schválení roz-
počtu města na rok 2024. V nelehké době 
konsolidace veřejných financí byla příprava 
rozpočtu na příjmové stránce opravdu složi-
tá, nicméně rozpočet města nakonec počítá 
s celkovými příjmy ve výši 126.510.364 Kč 
(!). Výdaje rozpočtu pak představují částku 
135.440.216 Kč, přičemž 43 mil. Kč z této 
částky tvoří prostředky na investiční akce! 
Rozdíl mezi příjmy a výdaji je pro tuto chvíli 
pokrytý jak případným zapojením revolvin-
gového úvěru, tak plánovaným přebytkem 
roku 2023. Věříme, že příjmy rozpočtu bu-
dou nakonec vyšší, než jaké předpokládá-
me, a že na konci roku bude financování 
města opět, stejně jako v letech minulých, 
mírně přebytkové. Mezi největší připravo-
vané investice příštího roku patří oprava 
průjezdní komunikace v Hlavňově, oprava 
mostu a opěrné zdi u koupaliště, oprava 
panelové komunikace U Plovárny, oprava 

komunikace do Ochoze, oprava komunika-
ce v ulici Dvořákova (mezi sídlištěm a ulicí 
Na Bělidle) a oprava příjezdové komunikace 
do ulice Na Letné. Připravit chceme projek-
tové dokumentace na další opravy komu-
nikací pro příští rok(y) – ul. K Drůbežárně, 
K Sídlišti, ul. Výhledy, ul. Pod Havlatkou (pro-
pojka k P+R), v Hlavňově (u čp. 1). V plánu 
jsou i opravy přechodů pro chodce přes ko-
munikaci II/303 v Polici, do ulic Soukenická 
a Žďárská, včetně úpravy dopravního zna-
čení. Nezapomínáme ani na budovy škol 
a školek. V ZŠ bude realizována výměna 
kotlů, včetně rekonstrukce rozvodny vy-
tápění a části otopné soustavy. V ZUŠ pro-
běhnou opravy sociálního zařízení, které 
nebylo rekonstruováno v rámci komplexní 
rekonstrukce objektu. V MŠ chceme zrea-
lizovat parkovací stání pro zaměstnance, 
abychom uvolnili několik parkovacích stá-
ní v ul. Fučíkova.  V rámci úspor energií 
chceme připravit projektové dokumentace 
na realizace dvou fotovoltaických elektrá-
ren na budovách mateřské a základní ško-
ly. Připravujeme projektovou dokumentaci 
na komplexní úsporná opatření na objektu 
mateřské školy při základní škole, přičemž 
všechny tyto projekty mají vedle předpo-
kládaných úspor i silný dotační potenciál. 
K dalším úsporám energií by mohla přispět 
1. etapa rekonstrukce divadla, kde bychom 
chtěli přistoupit k výměně oken a dveří.

Druhé téma z jednání zastupitelstva, 
o kterém se chci v rámci svého prvního tex-
tu roku 2024 vyjádřit je téma zvýšení od-
padového poplatku. Věřte, že jsme o nové 
výši poplatku dlouze jednali, promýšleli 
jsme varianty, nicméně nakonec jsme se 
přiklonili ke zvýšení. Důvodů je více, ale 
především je třeba zmínit náklady, které 
do finanční bilance odpadového hospodář-
ství promlouvají nejvíce. Hlavním důvodem 
velkých výdajů za odpady je úhrada stále 
se zvyšujícího skládkového poplatku, který 
je stanoven zákonem, kdy – díky tomu, že 
nejsme schopni splnit zákonné limity množ-
ství odpadu za obyvatele v kg/rok – platíme 
tento poplatek násobně vyšší. Dílem tak 
do budoucna může pomoci ke snižování 
nákladů města na odpadový systém každý 
z nás právě ještě důslednějším tříděním, 
zapojením se do systému sběru odpadu ode 
dveří (papír, plast), či předcházením vzniku 
odpadu. Ve směsném odpadu máme stále 
plasty, sklo, papír, ale i velký podíl biodpadů. 
V roce 2024 chceme přijít s dalším řešením 
odpadového systému, a připravit projekt 
úpravy sběrného dvora tak, abychom moh-
li ještě lépe separovat odpady a nevyvážet 
na skládku co není potřeba. O budoucí výši 
poplatku ale může rozhodnout každý 
z nás svým přístupem k předcházení 
vzniku odpadu, či jeho důsledném 
třídění! Věříme, že rozhodnutí o zvýšení 
poplatku za odpady přijmete s pochopením, 
a budete kvitovat alespoň drobnou náplast 
v podobě zachování slevy za včasnou úhra-
du poplatku.

V úctě                                     J. Škop, starosta

INForMaCE Z raDNICE
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INForMaCE Z raDNICE

Slovo MíStoStaroSty raDka Starého
Vážení a milí spoluobčané,
v době, kdy píši tento článek, vrcholí 

přípravy na Vánoce a závěr roku 2023. 
Je to také období bilancování a těšení 
se na to, co přinese rok nový. Pevně vě-
řím, že jste si svátky klidu a pohody užili 
dle svých představ, obklopeni rodinou 
a příteli.

Dovolím si Vás krátce seznámit se za-
jímavými akcemi, na které jsem v před-
chozím měsíci byl pozván, či důležitými 
jednáními, kterých jsem se účastnil. 

23. 11. se konalo v České Metuji zase-
dání Dobrovolného svazku obcí Policka, 
řešily se odpadové možnosti jednotlivých 
obcí či možné energetické úspory spoje-
né s veřejným osvětlením. 

29. 11. jsem se účastnil semináře 
Dostupné bydlení, hlavním tématem bylo 
možné čerpání dotací nejen na výstavbu 
samotnou, ale také na projektové do-
kumentace, či plánované zjednodušení 
podmínek dotací na sociální byty.  19. 12. 
jsem se zúčastnil semináře s tématem 
Zálohování PET lahví a plechovek, téma 
velmi zajímavé a v budoucnu zřejmě 
nevyhnutelné. 

Ve stejný den se v základní škole ko-
nal Sportovní den mládeže pořádaný 
TAJV. Tato akce je podporována z gran-
tového systému města. Účastníci turnaje 
se utkali v soutěžním pětiboji, který byl 
složen z fotbalu, florbalu, házené, frisbee 
a tenisu. Věřím, že mladí sportovci si ho 
užili. 

V závěru listopadu se také konalo 
poslední zasedání Komise pro obřady 
a slavnosti spojené s prohlídkou staré 
školy v dřevěnce. Členové této komise 
plní nezastupitelnou roli při různých 
obřadech města (vítání občánků, akce 
spojené se státními svátky), ale také pře-
dávají občanům města k jejich životním 
jubileum drobné pozornosti. Chtěl bych 
jim alespoň touto cestou poděkovat za je-
jich čas, který tomu věnují. 

Ke svému konci se také blíží velké 
investiční akce města, kterými byla re-
konstrukce ulice K Vodojemu a části uli-
ce Na Sibiři, ale také výstavby lokality 
Větrná. Během prosince by mělo být vy-
dáno ke všem akcím kolaudační rozhod-
nutí. Během prosince začínají přípravy již 
na další investiční akce, které budou pro-
bíhat v roce 2024. Proběhlo např. výběro-
vé řízení na dodavatele veřejné zakázky 
„Oprava sprch a WC na plovárně v Polici 
n. M.“ Vítězem se stala firma MOVIS 
Hronov, s r.o. Zatím bez větších problémů 
také probíhá rekonstrukce zázemí pro 
pečovatelky v Bytovém domě pro senio-
ry Javor. Byly také předány podklady pro 
vydání potřebných povolení u investiční 

akce Sportpark Ostašská. Se zpracovate-
lem projektové dokumentace této akce 
jsme řešili připomínky odboru výstavby. 

První adventní víkend byl nabitý ak-
cemi. Konal se již 60. ročník tradiční ví-
kendové akce Zimní táboření na Hvězdě. 
Táborníci mají již od pátku zajiště-
ný doprovodný program, bylo možné 
shlédnout film o minulých ročnících na-
točený Miroslavem Šolcem, nebo si po-
slechnout místní skupiny Kamarádi osa-
dy 5 a Slavěnáky. Velké poděkování patří 
jak pořadatelům této akce, tak všem pra-
videlným návštěvníkům. V sobotu 2. 12 
jsem také přijal pozvání Dobročinného 
fondu pro pozůstalé na Mikulášskou zá-
bavu, která se nesla v duchu radosti ze 
společného setkání, samozřejmě přišel 
i Mikuláš. Plesová sezóna ve městě byla 
zahájena Plesem lyžařů, i přes menší 
účast panovala dobrá nálada.  V neděli 
jsem se s mnohými z Vás potkal na po-
lickém náměstí na také již tradiční akci, 
která je spojená s rozsvícením vánočního 
stromu, který po celý adventní čas zdobí 
naše náměstí. 

Ve středu 6. 12. se konalo pracovní 
zastupitelstvo města, kde byl zastupite-
lům představen rozpočet města a plán in-
vestičních akcí, řešily se také další body, 
které byly předloženy na posledním za-
stupitelstvu roku 2023, které se kona-
lo 13. 12. Zastupitelé na svém řádném 
zasedání schválili nejen rozpočet města 
na rok 2024, ale změny doznaly i někte-
ré vyhlášky města. Jejich aktuální znění 
najdete na stránkách města. Poděkování 
patří všem zastupitelům za jejich celoroč-
ní aktivní práci, ale také občanům města, 
kteří si najdou čas se veřejných zasedání 
zúčastnit. 

Během prosince se také konalo něko-
lik kulturních akcí. 7. 12. se konaly dvě 
vernisáže, jedna zahájila v prostorách 
Zeleného domečku 5. ročník výstavy 
soutěžních prací s názvem Kvíčerovská 
sirka. Vítězům ve třech kategoriích byly 

předány ceny, ocenění převzali také sbě-
ratelé. Se zástupci sběratelů jsme probí-
rali možnosti další spolupráce či možné 
pomoci při propagaci jejich akcí. Druhá 
vernisáž zahájila výstavu betlémů ze sbí-
rek Muzea Náchodska. Betlémy je možné 
si prohlédnou až do 7. ledna v prostorách 
staré školy. 

Dále jsem měl možnost navštívit vá-
noční koncert nejmenších žáků polické 
ZUŠky, byť tréma u některých byla veliká, 
předvedli velmi zdařilé vystoupení. 

Velké poděkování patří také všem, 
kteří se zasloužili o to, že jsme si za dob-
rých sněhových podmínek mohli užívat 
nejen v lyžařském areálu Nebíčko, ale 
také běžeckých tratí v okolí Police n. M.  
Vhodné podmínky se bohužel udržely jen 
jeden týden. Za sebe doufám, že pravé 
zimní počasí se ještě vrátí a my provoz 
budeme moci obnovit. S velkým nadše-
ním bylo připraveno také kluziště, bohu-
žel mrazivých dní bylo po málu a provoz 
tak v prosinci nebyl spuštěn vůbec. 

Během prosincových dní jsem také 
řešil s kolegy z úřadu a technických slu-

žeb problémy týkající se dopravního zna-
čení, úpravy komunikací, zimní údržby, 
sousedské spory, údržbu zeleně. 

Touto cestou bych také rád poděkoval 
Vám všem, kteří se podílíte na rozvoji na-
šeho města, na jeho životě v něm, na prá-
ci s dětmi a mládeží, dále zaměstnancům 
na úřadě či technických službách za je-
jich práci pro město a jeho občany. Nerad 
bych na někoho zapomněl, proto nejme-
nuji a věřím, že spoustě z Vás budu mít 
příležitost poděkovat osobně. 

Závěrem mi dovolte popřát Vám všem 
do roku 2024 jen to nejlepší, mnoho 
úspěchů v pracovním i osobním životě, 
štěstí, lásku a hlavně zdraví. Snažte si 
každý den v roce 2024 užít, naplnit ho 
něčím pozitivním a radostným, něčím, co 
Vám pomůže splnit si Vaše sny. 

S úctou
Radek Starý, místostarosta

Pohodové prožití svátků
vánočních, mnoho štěstí, 
zdraví a úspěchů v novém 
roce přeje město

Police nad Metují

Foto: Oldřich Jenka

PF 2024
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SLOVO MÍSTOSTAROSTY JAROSLAVA SOUČKA
Vážení spoluobčané, milí Poličáci,

jsou tu první dny nového roku v po-
řadí dvacátého čtvrtého druhého tisíci-
letí a to je povětšinou čas a příležitost, 
abychom se ohlédli za rokem minulým 
a zkusili provést jakousi inventuru, re-
kapitulaci či reflexi věcí již minulých, 
proběhlých. Dovolte tedy i mně se 
pozastavit a zmínit pár událostí, kte-
ré podle mého soudu stojí za zmínku 
a připomenutí. A bude jich opravdu 
jen pár, nemám vůbec ambici dělat tu 
podrobný výčet a povšechnou celoroč-
ní „inventarizaci“.

Začnu oblastí školství, kde v mi-
nulém roce došlo k zásadnější ad-
ministrativní události. Vedení obce 
Bezděkov rozhodlo o tom, aby Základní 
škola, Mateřská škola a školní jídelna 
na Bezděkově opět - po osmnácti letech 
- spadala přímo do jejich působnosti 
a nebyla již nadále organizačně začle-
něna pod ZŠ Police nad Metují. Vedení 
města Police spolu s ředitelem ZŠ 
Karlem Nývltem jim vyšlo maximálně 
vstříc, dohodli jsme se a zařídili všech-
ny nezbytné administrativní kroky. 
K přechodu došlo naprosto hladce, bez 
jakýchkoliv zádrhelů a ke spokojenosti 
obou zainteresovaných subjektů. A my 
určitě přejeme bezděkovské škole, ať 
se jim daří naplňovat vytyčené záměry 
ke spokojenosti bezděkovských rodičů 
a dětí.

V sociální oblasti se loni výrazným 
počinem stalo spuštění Senior Taxi. 
Tuto službu jsme zavedli pro naše star-
ší občany v důchodovém věku a občany 
se zdravotním postižením. Po registra-
ci získají možnost osmi jízd v měsíci 
po katastru Police, Pěkova, Hlavňova 
a Radešova za zvýhodněnou a měs-
tem dotovanou cenu 20,- Kč, resp. 30,- 
Kč za jednu jízdu. Slouží především 
k tomu, aby si mohli jet nakoupit a zajít 
k lékaři. V tuto chvíli Senior taxi využí-
vá více jak stovka občanů a k naší velké 
radosti si službu moc pochvalují a kvi-
tují. Na základě podnětů jsme od nové-
ho roku rozšířili tuto službu o možnosti 
jízdy na vlakové nádraží v Polici nad 
Metují a ve Žďáru nad Metují a na dal-
ší rok uzavřeli smlouvu se společností 
Sanitky Police nad Metují, s.r.o., která jí 
pro nás zajišťuje.

A velkou událostí loňského roku 
byly jednoznačně Oslavy 770 let města 
Police nad Metují. 

Dovolte mi zde ještě jednou vzpo-
menout na onu sobotu 16.září 2023, 
kdy se celé naše město rozzářilo, roze-
hrálo, rozeznělo a souznělo v pestrém, 
pohodovém a slavnostním rytmu, ať 
už na Masarykově náměstí, v klášte-
ře, staré škole Dřevěnce, Muzeu sta-
venice Merkur, Bezděkových sadech 

a přilehlých ulicích. A znovu zde odci-
tuji slova hejtmana Královehradeckého 
kraje M.Červíčka:

„...Pojetí oslav, jejichž části jsem měl 
možnost se také zúčastnit, mne svou 
bezprostřední a vřelou atmosférou vel-
mi zasáhlo. Byly velkolepé. Ale nikoliv 
ve smyslu počtu umělců zvučných jmen 
a obvyklého modelu „chléb a hry“, kdy 
se se zábava nakoupí a potom jenom 
divácky konzumuje. 

V Polici chtěli k oslavě přispět všich-
ni svým dílem a společně si to pak užít. 
Program byl po celý den bohatý, každý 
si v něm našel něco svého a atmosféra 
si nezadala ani s těmi, které zažíváme 
ve vyprodaných koncertních či spor-
tovních halách. Bylo cítit, že Police je 
místem, které mají jeho obyvatelé 
nejen zapsáno v kolonce trvalý po-
byt nebo v rodném listě, ale hlavně 
ve svých srdcích, jsou pyšní na své 
kořeny a dychtiví zanechat po sobě 
dalším generacím toto místo ještě 
krásnější a nabízející vše potřebné 
pro plnohodnotný život.“

Prosím všechny nás poličáky, ulož-
me si toto sdělení do našich hlav a ne-
zapomínejme na ně! Vždyť jsme hrdé, 
sebevědomé město, kde to žije; město, 
které má co nabídnout. Nebo snad ne?

V oblasti kultury ještě zůstaňme, 
loňský rok byl totiž také rokem změny 
ve vedení městské kultury, tj. ve vedení 
organizační složky CKVS Pellyho domy. 
Po avizovaném odchodu její dlouhole-
té vedoucí Jany Rutarové jsme vypsali 
výběrové řízení, které jsme několikrát 
prodlužovali a nakonec jsme vybrali 
nového vedoucího Šimona Macha. Ten 
se rychle zapracoval a naplno zapo-
jil do provozu a zajištění všech akcí. 
Pevně veřím, že ho elán, energie a zá-
pal neopustí a bude hnacím motorem 
polického kulturního a společenského 
života. Jedním z jeho prvních počinů 
bylo vydání dotazníku, ve kterém se 
všichni můžete vyjádřit a zapojit do po-
doby kultury v našem městě v letech 
přístích.

A propós, zachytil jsem vaše dotazy, 
že v dotazníku není uvedeno, do kdy se 
má odevzdávat.

Tak tedy vězte, že CO NEJDŘÍVE. 
Nejzažší termín je 31. ledna 2024.

Se Šimonem také ladíme programo-
vou nabídku; to, co nás čeká v nejbliž-
ších měsících máte uvedeno na dalších 
stránkách tohoto měsíčníku. Neváhejte 
tedy a nakupujte vstupenky, za kvalitu 
představení ručíme vlastní krví.

A v této souvislosti mi dovolte ještě 
jeden apel. Abychom byli schopni zaji-
stit kvalitně a bezproblémově všechny 
akce, které plánujeme, potřebujeme je 
personálně zajistit.

Proto sháníme pracovníky na exter-
ní spolupráci. Kdo má zájem být nedíl-
nou součástí polické kultury, ozvěte se 
nám – buď přímo Šimonovi Machovi 
nebo mně. Děkuji.

Tím už se vlastně dostávám k ak-
tuálním událostem a k naší městské 
knihovně. Její stávající paní ředitelka 
Věra Plachtová odchází letos do důcho-
du. Proto jsme vypsali výběrové řízení 
na její pozici, inzeráty jsou zveřejněny. 
Prosím tedy o jejich šíření a pokud tato 
nabídka osloví přímo někoho z vás, kdo 
čtou (nejen) tyto řádky (ale především 
spoustu knih a knihy milují), neváhejte 
se přihlásit! 

Jsou tu první dny nového roku v po-
řadí dvacátého čtvrtého druhého tisíci-
letí a to je povětšinou čas a příležitost, 
abychom si popřáli:
Moji milí, 

přeju vám, ať nový rok je pro vás ro-
kem, kdy se země zase stane „báječným 
místem k narození“, a ať dobro nevítězí 
jen v pohádkách. 

Mějte se dobře. Váš Jarda Souček
Mgr. Jaroslav Souček, 

místostarosta

Rozpis lékařů
stomatologické služby

leden 2024
služba je zajištěna v době 

od 8.00 do 12.00 hodin
Datum  Lékař  Tel. č.
06. 01. a 07. 01.  
MUDr. Jana Malíková 491 428 885
Denisovo nábřeží 665, Náchod
MUDr. Petr Juran 491 472 721
Komenského 10, Nové Město nad Metují 
13. 01. a 14. 01.
ZNL s.r.o. (MUDr. Petr Houštěk) 602 333 466
Machov 119 
ARIES, klinika komplexní estetiky s.r.o. (MUDr. Jolana 
Nezvalová)   491 453 272
Velký Třebešov 118
20. 01. a 21. 01. 
P3K DENTAL s.r.o. (MDDr. Jan Petřík) 724 086 199
Kamenice 113 (Pasáž Magnum), Náchod 
MUDr. Petr Juran 491 472 721
Komenského 10, Nové Město nad Metují 
27. 01. a 28. 01. 
MUDr. Ladislav Růžička ml. 603 479 132
Poliklinika, Masarykova 30, Broumov 
MUDr. Ivona Plšková 491 451 300
Komenského 554/a, Česká Skalice 
03. 02. a 04. 02. 
Frydent s.r.o. (MDDr. Martin Kyselý) 495 496 030
Rokolská 123, Nový Hrádek 
Zubní praxe s.r.o. (MUDr. Radka Prouzová)  
Jugoslávská 33, Náchod 602 234 217
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NĚCO 
Z raDEŠova...
ANDĚLSKÉ TVOŘENÍ

Zimní setkávání radešováků jsou vždyc-
ky milá a výživná. S naším dámským ru-
kodělným Drátklubem jsme se 1.12. sešly 
v radešovské truhlárně, abychom se jedna 
druhé pochlubily vánočními anděly, které 
jsme pod odborným dohledem lektorky Ivy 
Voborníkové společně tvořily v půlce listo-
padu. Z provázků, nití, dřevěných korálků 
a nepostradatelné tavné pistole jsme vyrá-
běly anděly různých velikostí jako vánoč-
ní  dekorace do bytů, 
nebo jako drobné 
dárky pod stromeček. 
A nechyběly ani ručně 
háčkované módní šát-
ky, jež některé z nás 
vyráběly v průběhu ce-
lého roku

Pomyslnou zlatou 
medaili by si odnesla 
Iva Voborníková, kte-
rá nedávno dokončila 
osmý šátek. Gratulujeme!

za Drátklub Radešov                   Květoslava Vídeňová

raDEŠovSkÝ halUZCUP
Místí hráči a hráčky se opět od září do prosince setkávali každý 

týden u stolu a poměřovali své technické a strategické schopnos-
ti proti soupeřům. Stůl to však nebyl jen tak obyčejný, ale děro-
vaný, zeleným plátnem potažený, a na něm 15 koulí. Probíhal zde 
totiž každoroční turnaj v kulečníkové hře billiard. 
Turnaje se zúčastnilo celkem 17 hráčů, 16 mužů 
a jedna žena, Anetka Voborníková, které patří re-
spekt za to, že se vrhla do soutěže proti 16 vlčákům 
lačnícím po vítězství. Boj to byl, jako každý rok, ur-
putný, mnohdy plný emocí jak pozitivních, tak sem 
tam i negativních, což ke „sportu“ jistě patří. Všichni 
turnaj úspěšně dokončili, ale vítězství obhájil (nut-
no podotknout, že dle očekávání) místní machr 
v tého hře Richard „SLÍŽO“ Hruška, na druhém místě 
skončil Marek „MÁROS“ Voborník a na třetím Michal 
„MIŠÁK“ Podstavec. Vítězům gratuluji, ale věřím, 
že mnohé zajímá, jak dopadla jediná žena turnaje. 
Anetka Voborníková skončila na krásném desátém 
místě. Ano, to znamená, že sedm chlapů sfoukla jak 
svíčku. Také gratulujeme.

UŽ ZASE SVÍTÍ
Rok se sešel s ro-

kem a Radešováci 
opět zdobili vánoční 
stromek. Jak je již 
zvykem, ba skoro 
tradicí, nemohlo 
to proběhnout bez 
„after párty“, takže 
do večerních hodin 
se ve vyhřátém sta-
nu popíjel svařák, 
grog a jedly mnohé 
pochutiny z kuchy-
ní našich hospodyň. 
Místní muzikanti se 
také nenechali dlou-
ho přemlouvat a tak 
došlo i na hudební 
produkci ve stylu 

hudební soutěže RADEŠOV MÁ TALENT. 
Jakožto amatérský muzikant musím uznat, 
že Radešov „zpívá rád a je to na něm velmi 
znát“.

Slovo Na koNEC
Na závěr bych, ač opožděně, rád po-

přál všem čtenářům Polického měsíčníku 
do Nového roku 2024 hodně Božího požeh-
nání, zdraví a trochu toho štěstíčka.

za Radešov
Vladimír Kalvach
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Poplatek za odpady v roce 2024
 y základní sazba poplatku pro rok 2024 je 1 020 Kč
 y sazba poplatku bude snížena o 120 Kč poplatníkům, kteří jej 

uhradí v plné výši nejpozději do 30. 4. 2024 – zaplatí tedy ko-
nečných 900 Kč za celý rok
Ostatní úlevy a osvobození dle vyhlášky č. 4/2023, o místním 

poplatku za obecní systém odpadového hospodářství - v plném 
znění na webových stránkách města: https://www.policenm.
cz/mesto/vyhlasky-a-narizeni-mesta/

Zodpovědnost za úhradu poplatku za nezletilé nesou se všemi 
právními důsledky plně jejich zákonní zástupci !!!

Povinnost platit tento poplatek se vztahuje i na občany s trva-
lým pobytem na městském úřadě a cizince s jakýmkoliv druhem 
pobytu na území města.

Poplatek ze psů v roce 2024
 y 300 Kč za psa v domech do tří bytových jednotek
 y 500 Kč za psa v domech od 4 bytových jednotek
 y 250 Kč Hlavňov, Pěkov, Hony, Radešov
 y 200 Kč osoby nad 65 let

Poplatky můžete platit již od 3. 1. 2024 přímo v poklad-
ně MěÚ, kancelář č. 11 – přízemí vpravo /přednostně v úřední 
dny – pondělí a středa od 8:00 od 11:30 a od 12:30 do 17:00 
hod; ve čtvrtek je úřad pro veřejnost uzavřen/ nebo bez-
hotovostně převodem na účet č. 9005-4629551/0100, 
VS- rodné číslo. Bližší údaje k platbě uveďte do poznámky. 

Poplatky lze také platit platební kartou na terminálu pří-
mo v pokladně úřadu.

Případné bližší informace:
tel. 491 509 991, mail: adamova@policenm.cz - Adamová Daniela /odpady/

tel. 498 100 916, mail: beranova@policenm.cz  - Beranová Radka /psi/
web: www.policenm.cz 

záložky: život ve městě/odpady/odpadový poplatek
Daniela Adamová, Radka Beranová, FSO - poplatky

oDPaDové INForMaCE
Kam s přírodními vánočními stromky

Těm, kdo mají rádi přírodní vánoční stromky a nemohou je 
po Vánocích využít doma do kompostu, k mulčování nebo v kam-

nech, případně je zavézt 
do sběrného dvora, na-
bízí město možnost, 
odložit je (odstrojené 
!!!) ke hřbitovní zdi 
pod sídlištěm. Polické 
technické služby je 
poté odvezou do kom-
postárny. Děkujeme, 
že je neodkládáte na ji-
ných místech po městě.

Více odpadů po Vánocích 
Jsou za námi vánoční svátky, které spolu s radostmi zpravidla 

přináší i drobnou starost se vzniklými odpady. Především jsou to 
různé obaly, ale i vyřazené elektrospotřebiče či elektronika a jiné 
věci, které byly nahrazeny novými, a také více bioodpadu. Proto by-
chom chtěli připomenout, že je potřebné, všechny tyto odpady 
řádně vytřídit a odložit na místa k tomuto určená. Především 
papír, plasty, nápojové kartony, sklo a kovy do barevných 
kontejnerů na tříděný odpad nebo nádob u domů, kuchyňské 
bioodpady do domácího kompostéru, na kompost, nebo 
do hnědých kontejnerů na sběrných místech a vyřazená 
elektrozařízení a baterie do elektroobchodu, sběrných kontejne-
rů na elektro nebo do sběrného dvora. Děkujeme za zodpovědné 
chování.     

Již dva roky funguje v Polici adresný svoz 
plastů s nápojovými kartony a papíru

V rámci podpory snižování nevytří-
děného odpadu, který končí v popelni-
cích a kontejnerech na zbytkový odpad, 
zavedlo město adresný svoz plastů 
(PL) s nápojovými kartony (NK) a pa-
píru (PAP) od domů. Všem zájemcům 
zapůjčuje město zdarma, na základě 
smlouvy o výpůjčce, popelnice se žlutým 

a modrým rozlišením, do kterých soustřeďují vytříděný odpad 
a podle svozového kalendáře je přistavují k výsypu. Svoz PL/NK 
probíhá pravidelně 1 x za 2 týdny a svoz papíru 1 x za 4 týdny. 
Svozový den je čtvrtek. Tyto svozy se pravidelně střídají se svo-
zem zbytkového odpadu (SKO), který se sváží celoročně 1 x za 2 
týdny.    

Svozy kalendář pro rok 2024:

V případě změn v uvedených termínech svozu, bude město 
včas informovat městským rozhlasem, na webových stránkách 
a v Polickém měsíčníku. 

Zájemci o přidělení nádob na tříděný odpad se mohou stále 
přihlašovat prostřednictvím přihlášky na webových stránkách 
města Police n. M. a na letáku, který je k dispozici na radnici 
a v informačním centru v Pellyho domech.

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M. 

MĚSÍC

SVOZOVÉ TÝDNY
Plasty  

s nápojovými 
kartony

Papír SKO

leden 1, 3 3 2, 4
únor 5, 7, 9 7 6, 8

březen 11, 13 11 10, 12
duben 15, 17 15 14, 16
květen 19, 21 19 18, 20, 22
červen 23, 25 23 24, 26

červenec 27, 29 27 28, 30
srpen 31, 33, 35 31, 35 32, 34
září 37, 39 39 36, 38
říjen 41, 43 43 40, 42, 44

listopad 45, 47 47 44, 46, 48
prosinec 49, 51 51 50, 52
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA / KNIHOVNA

  Jubilea
V měsíci listopadu slavili:
70 let  paní Jana Pavlínková
 pan Jiří Andres
80 let paní Iva Rozumová
 paní Marie Pfeiferová
 paní Eva Nováková
 paní Emília Adámková
 paní Jiřina Hüblová
 pan Slavomír Vít
 pan Karel Klusáček
85 let paní Alena Rokytenská
90 let pan Josef Berka

Dle dostupných údajů mělo 
ke dni uzavírky tohoto čísla měsíč-
níku, tj. k 20. 12. 2023 město Police 
nad Metují 3907 obyvatel. 

  Statistika

Všem jubilantům přejeme pevné 
zdraví a mnoho krásných dní  

plných pohody v dalších letech.

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

 ¾ 4.11. komorní obřad v naší obřadní síni

 ¾ 11.11. Vratislav Zita a Jaroslava Jirchářová 
se zvesela vzali před kaplí na Ostaši

 ¾ 13.11. malá svatba v obřadní síni

 ¾ 28.11. Martin Palla a Aneta Vaňková 
si řekli své ano v naší obřadní síni

  Svatby v říjnu

Prosíme jubilanty, kteří budou 
teprve slavit své výročí a nepřejí 
si být jmenováni v této rubrice, 

nebo si nepřejí návštěvu komise 
pro obřady a slavnosti, aby toto 
sdělili předem na matriku MěÚ 

Police nad Metují, hambalkova@
policenm.cz, 491 509 990

Dagmar Hambálková, matrikářka

9. ledna by se dožila 70 let naše maminka 
paní Eva Jirmanová a zároveň 19. ledna uply-
ne 5 let od chvíle co nás navždy opustila. Naše 
vzpomínka patří i tatínkovi panu Přemyslu 
Jirmanovi. V červnu uplyne 29 let od jeho 
úmrtí. S láskou vzpomínají

dcera Eva a synové Honza, 
Přemysl a Stanislav s rodinami

  Vzpomínka

***********

Setkání přátel literatury a začínajících autorů
V 18 hodin se 1. prosince 2023 v dětském oddělení knihovny 

poprvé sešli příznivci literatury. Setkání se snad stalo začátkem 
neformálních a příjemných schůzek literatury a jejích autorů 
a konzumentů. 

Zveme vás 19. ledna 2024 od 18 hodin do dětského oddělení 
na večer plný rozhovorů a debat nad šálkem kávy či čaje, při kte-
rých utíká čas docela jinak.

PS: Máte-li ve svých šuplících něco, co se chystáte vydat, co rádi 
recitujete veřejně či byste chtěli zkusit, nechte ostych doma a nao-
pak se vyzbrojte svojí tvorbou! Budeme moc rádi.

Výstava Tracyho tygr očima dětí
S posledním lednem skončila na chodbě před knihovnou výsta-

va Kniha jako umělecké dílo. Byla inspirací pro několik besed pro 
žáky naší ZŠ a ZUŠ. 

Pod jejím vlivem děti vytvářely svou ilustraci k úvodné části 
knihy Tracyho tygr od Williama Saroyana. Vznikly moc pěkné ob-
rázky. Přijďte se na ně podívat na výstavku na chodbě před knihov-
nou od 3. 1. 2023.

Chystáme na únor
Večer s francouzskou poezií a hudbou

Francouzská poezie byla vždy inspirací pro české básníky a vý-
tvarníky. Vznikla řada nádherných překladů. Mnohé básně byly 
zhudebněny. A láká dodnes.

Přijďte si poslechnout ukázky francouzské poezie spolu s fran-
couzskými písničkami. O spolupráci jsme požádali uskupení 
CaféBaret.

Podrobnosti najdete na plakátech a na webových stránkách 
a facebooku knihovny.

PUVČ
Na jarní semestr jsme připravili tři přednášky, jejichž témata se 

dotknou našeho kraje.
27. 2. Beseda s panem Martinem Leschingerem, 

nakladatelem a autorem, který nás prostřednictvím své nové 
knihy pozve na na výlet Orlickým rájem a okolím pěšky, na kole 
na běžkách. V knize i na svých cestách se zatoulal až k nám.

12. 3. Beseda s mladým multiinstrumentalistou Jakubem 
Šafářem z Broumova, který spolupracoval s českými a norskými 
umělci v rámci projektu „Hortus Musicalis Broumov“. Sám v Norsku 
koncertoval. Je velkým milovníkem varhan a zná nástroj i zevnitř. 

26. 3. Beseda s paní Hanou Benešovou a Vlastou Klapalovou 
o životě v Českém koutku nad brožurou Co naši předkové zažili 
v Kladsku.

Přednášky budou na sále Pellyho domů. Cena přednášky: 80,- 
Kč se bude platit jednotlivě před každou přednáškou.

Těšíme se na vás.
Pracovníci Knihovny města a Centra 

kultury a vzdělávání Pellyho domy.
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Nabídka knih:
 ¾ Rosenberg, Marshall B.: Nenásilná ko-

munikace - řeč života.
Autor ve třinácti kapitolách představu-
je proces výuky tzv. nenásilné komuni-
kace, která je založena na schopnosti 
naslouchat partnerovi a vnímat pocity 
a potřeby jeho i vlastní.

 ¾ Holden, Wendy: S odvahou v srdci- 
příběh dvou statečných žen, které 
vzdorovaly gestapu.
Dramatické osudy Elly Frenkielové 
a Zuly Pieńiewiczové během druhé svě-
tové války.

 ¾ Feldman, Ellen: Živí a ztracení.
Příběh o lásce, přežití a odpuštění sobě 
i druhým začíná v nacistickém Berlíně. 
Válka a hlavně poválečné měsíce v Ber-
líně, okupační zóny, Američané a dena-
cifikace, uprchlí a odsunutí, Židé v Ame-
rice, poválečná opatření a traumata…

 ¾ Fořt, Karel: Případy šumavského poli-
cejního rady.
Jedenáct kriminálních příběhů podle 
skutečnosti, které napsal bývalý klatov-

ský policista.
 ¾ Tachovská-Vestman, Kateřina: Řekni, 

že jsi Tachovská - osudy dvou vý-
znamných brněnských rodin.
Román sleduje dějiny významných 
brněnských rodin Uxů a Tachovských 
v období devatenáctého a dvacátého 
století v kontextu s historií moravské 
metropole a českých zemí.

 ¾ Moriarty, Liane: Jablka ze stromu ne-
padají.
Typická rodina - milují se, ale ještě víc 
se touží navzájem pozabíjet... Souro-
zenci Delaneyových se snaží vypátrat 
zmizení své matky a přitom zjišťují, že 
manželství jejich rodičů nebylo tak do-
konalé, jak navenek vypadalo.

 ¾ Moyes, Jojo: Paříž pro jednoho a jiné 
povídky.
Sbírka jedenácti povídek anglické au-
torky. Hlavními hrdinkami jsou silné 
a sympatické ženy, které chtějí změnit 
svůj život, dát nový směr své každoden-
nosti.

 ¾ Hocek, Jan: Českomoravská stezka -  
po historické hranici Čech a Moravy.
Další trasa ze sítě stezek Via Czechia 
přináší do putování Českem jedineč-
ný historický a kulturní rozměr. Vede 
nejenom nádhernou krajinou a kolem 
mnoha zajímavostí, ale také po zemské 
hranici Čech a Moravy.

 ¾ Mergl Kučerová, Alena: Anna a Karel 
Knězovi - příběh českého četníka 
a sudetské Němky.
Životní osudy českého četníka Karla 
Kněze, který se zapojil do protifašistic-
kého odboje, a jeho německé manželky 
Anny Knězové.

 ¾ Palán, Aleš: Náčelník - rozhovor Aleše 
Palána s Miloslavem Nevrlým.

 ¾ Inspirativní skaut v knižním rozhovoru 
rekapituluje své cesty a prožitky nad 
rámec toho, co o nich dosud napsal. 
Hovoří také o víře, o práci v libereckém 
muzeu, o své rodině a přátelích

Dáša Ducháčová

Police Symphony Orchestra rozehraje hokejovou halu v Pardubicích
Velké haly nejsou jen pro velká jmé-

na. Police Symphony Orchestra zahájí 
nový rok v sobotu 27. ledna v pardubické 
Enteria areně svým dosud největším kon-
certem pro 5 300 diváků. Prostor, který 
běžně patří hokejovým fanouškům nebo 

rockovým ikonám, tentokrát zaplní více 
jak stovka hudebních nadšenců z Police 
nad Metují. ‚Pardubický koncert je pro 
nás takovým zhmotněním celého násle-
dujícího roku. Bude to jízda, kterou nešlo 
odpálit jinak. Buďte u toho s námi!‘ zve 

na koncert Petra Soukupová. PSO si pro 
tuhle obrovskou výzvu připravilo také 
nový repertoár – diváci se mohou těšit 
na pořádnou dávku radosti, pestrosti 
a velkou hudební sílu orchestru a sboru. 

PSO

27. 1. 2024
Pardubice, Enteria arena

NOVÝ ROK
NADUPANÝ REPERTOÁR
NEJVĚTŠÍ KONCERT 

BUĎTE
U TOHO!

Vstupenky v prodeji na
ticketmaster.cz

24_PSO_hecnete to s nama.png

sobota 13. ledna 2024 ve 20 hodin

Zastupitelstvo 
a Úřad městyse Machov

−  vstupné 130 Kč včetně místenky v předprodeji, 200 Kč na místě
−  předprodej místenek na Úřadu městyse Machov 
     od 11. prosince 2023 v úředních hodinách (Po, ST: 8–12, 13–17)

− mládeži do 16 let nepřístupno
− bohatá tombola 
− ZDARMA! odvoz po skončení plesu do Police n. M. a Hronova

K tanci a příjemnému posezení při taneční muzice zvou pořadatelé
Hlavní sponzoři: Generali Česká pojišťovna - Jan Koláčný, ERV Jaroměř, P. I. B. & Partners s. r. o. Náchod, CDS Náchod

− k tanci a poslechu Vám zahraje 
  kapela REFLEX z Hronova pod 
  vedením Petra Lokvence
− taneční vystoupení: Taneční klub 
  Akcent z Dobrušky
− teplá kuchyně (zvěřina) − zajišťuje 
  firma Catering Martin Exner

VÁS ZVOU NA

14. MACHOVSKÝ

PLES
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MUZEUM PAPÍROVÝCH MODELŮ A MUZEUM STAVEBNICE MERKUR
Konec roku je vždy obdobím bilanco-

vání a ohlédnutí se. A tak se změnou leto-
počtu přicházíme s drobným ohlédnutím 
i z Muzeí v Polici.

Nejdůležitější věc se odehrála přesně 
před rokem, kdy začala Muzeum papíro-
vých modelů společně s Muzeem staveb-
nice Merkur provozovat obecně prospěšná 
společnost Merkur Police. A na začátku 
května došlo i k fyzickému propojení obou 
expozic a sjednotili jsme vstup. Už osm mě-
síců se do obou Muzeí vchází hlavním vcho-
dem od Bezděkových sadů.

Na jaře a na podzim jsme realizovali dva 
dotační projekty – jeden podpořený z do-
tačního programu Královéhradeckého kra-
je a druhý z Ministerstva zemědělství po-
skytnutý přes MAS Stolové hory. I díky nim 
máme zcela novou Expozici robotiky, která 
v průřezu nejen představuje robotickou 
produkci Merkuru, ale dává i prostor 
edukativním pomůckám a v neposlední řadě 
důstojně představuje model EiMSARobot, 
se kterým roku 2009 vyhráli studenti gym-
názia v Litomyšli světovou soutěž mladých 
vědců Intel ISEF.

Zúčastnili jsme se několika veletr-
hů a festivalů – za všechny veletrh hra-
ček v Norimberku, Maker Faire v Praze 
a Olomouci nebo festival Designblok 
v Uměleckoprůmyslovém muzeu v Praze. 
A stranou nestála ani „papírácká“ část ex-
pozice: byli jsme na několika modelářských 
soutěžích v Čechách i v Polsku, podílíme se 
na několika výstavách po celé ČR formou 
zápůjčky modelů a v neposlední řadě jsme 
pokračovali ve vydavatelské činnosti a svět-
lo světa spatřily další katalogy k výstavám.

V období Velikonoc a v Adventu jsme 
pořádali úspěšné dílny pro školní skupiny 

i veřejnost a celkem v rámci těchto projektů 
navštívilo Muzeum víc jak 1.200 dětí a do-
spělých! A k tomu čtyři Příměstské tábory, 
které primárně pořádá MAS Stolové hory, 
ale Merkur Police se na pořádání aktivně 
podílí.

Na závěr bychom rádi přinesli něja-
ká návštěvnická čísla, ale bohužel k datu 
uzávěrky tohoto čísla Polického měsíčníku 
(20. 12.) je neznáme. Ale už teď můžeme 
říci, že návštěvnost byla zhruba stejná 
jako v loňském roce. Vzhledem k poklesu 
návštěvnosti téměř ve všech podobných 
institucí to můžeme považovat za úspěch. 
Ale naším cílem je naplnit potenciál obou 
unikátních expozic a ten je v absolutních 
číslech návštěvnosti vyšší… Nechceme si 
klást malé cíle, ale krok za krokem kráčíme 
k těm nejvyšším.

Aktuálně pracujeme na dvou projek-
tech. Tím prvním je výstava „Zemědělství“, 
která proběhne od začátku března v Muzeu 
papírových modelů a na které se bude mimo 
jiných spolupodílet i polické Družstvo vlast-
níků. Výstava v průřezu na vybraných expo-
nátech nabídne pohled na vývoj zeměděl-
ství, od příchodu prvních zemědělců, přes 
budování stálých statků až po současnou 
zemědělskou techniku.

Tím druhým je mapování historie výro-
by stavebnic Inventor a Merkur a životních 
osudů zakladatele firmy Inventor Jaroslava 
Vancla. Je to práce vskutku mravenčí, ale 
pomalu postupujeme dál a zaplňujeme bílá 
místa historie. A dalším počinem Muzea 
stavebnice Merkur bude vydání Průvodce 
po expozici v čtyřjazyčné mutaci.

Ve druhé polovině ledna pak máme na-
plánovanou schůzku, kde se rozhodne tře-
ba o doprovodném programu Muzeí nebo 

o tom, jak bude 
letos vypadat po-
kračování rekon-
strukce expozice 
v Muzeu staveb-
nice Merkur.

Další rok je pro nás další výzvou k tomu, 
abychom ještě více zkvalitnili své služby, 
navýšili návštěvnický komfort a zase obě 
expozice posunuli dál. A z toho plyne, že při 
další návštěvě Muzea uvidíte zase něco no-
vého – a nezáleží na tom které si vyberete, 
klidně můžete navštívit obě najednou.

Všem návštěvníkům děkujeme za jejich 
návštěvu a všem, kteří nás podporují, dě-
kujeme za skvělou spolupráci. Aktivit obou 
skupin si velice vážíme a věřte, že naším 
nejvyšším zájmem je nikoho nezklamat, ale 
rozdávat radost a nabídnout krásu.

Dovolte mi na tomto místě za Merkur 
Police o.p.s. poděkovat: Městu Police nad 
Metují, Merkurtoys, HFI Group, Dopravnímu 
podniku města Hradce Králové, Družstvu 
vlastníků Police nad Metují, Technickým 
službám Police nad Metují, Květinářství 
U Petry, Koloniálu Renata, Klubu sbě-
ratelů Policka, Muzeu Náchodska, Naše 
Broumovsko a všem ostatním, kteří nám 
v roce 2023 pomohli nebo nás podpořili. 
A zároveň se těšíme na spolupráci v roce 
2024.

A samozřejmě všem čtenářům Polického 
měsíčníku a občanům Police nad Metují 
přejeme do roku 2024 hodně osobní spoko-
jenosti, pohody, štěstí a zdraví. A přijďte se 
někdy podívat do Muzea stavebnice Merkur 
a Muzea papírových modelů, protože tyto 
expozice Vám přímo v Polici představí té-
měř celý svět v mnoha jeho aspektech.

Pavel Frydrych
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PELLYHO DOMY 
KURZ SPOLEČENSKÉHO 
TANCE PRO MLÁDEŽ - 2024 
V tomto roce bude kurz společenského 
tance probíhat také. Kapacita byla 
téměř bleskově obsazena a místo pro 
další účastníky již není.  

SENIOR KLUB 
I v roce 2024 bude probíhat klasické pose-
zení klubu seniorů v sále Pellyho domů.  

Termíny jsou následující: 

16. 1. 2024 od 14 hod 
20. 2. 2024 od 14 hod 
19. 3. 2024 od 14 hod 
16. 4. 2024 od 14 hod 
21. 5. 2024 od 14 hod (oslava jubilantů)

STAND UP SHOW  
„20 LET ULTRAPAKO“ 
Stand up show Daniela Polmana  
Čtvrtek 18. 1. 2024 v sále Pellyho domů 

Vstupné: předprodej 100 Kč; 
na místě 150 Kč 

POŠLI TO DÁL 
Dejte nechtěným dárkům druhou šanci 
na sousedském swapu. 

Neděle 21. 1. od 14:00 
v sále Pellyho domů 

Špatná velikost, rozdílný vkus nebo dva 
stejné kousky - co s nechtěnými věcmi, 
které jste našli pod stromečkem, anebo 
v krabicích při vánočním úklidu? Dejte jim 
druhou šanci na sousedském swapu čili 
výměně přebytků. Měnit můžete jakékoliv 
drobné věci, které lze odnést 
v ruce, nejsou poškozené ani znečištěné. 
Potěší také přebytky zavařenin či sazenice 
a semena rost-lin. Každý může přinést 
maximálně tři kousky a po dohodě s 
dalšími účastníky je za cokoliv vyměnit.
Nikdy nevíte, koho potěší věc, kterou 
nepotřebujete. Navíc můžete při čaji či kávě

strávit příjemně odpoledne se svými 
sousedy a třeba díky swapu lépe poznat 
jejich koníčky a zájmy.  

KOLÁROVO DIVADLO 
NOVOROČNÍ HUDEBNÍ  
OHŇOSTROJ MAGDALÉNY 
MADJEE MALÉ A TOMÁŠE  
HOJDYSZE 

Sobota 13. 1. 2024 v 18:00 
v Kolárově divadle 

Vstupné: předprodej: 350 Kč/ 290 Kč 
       Na místě: 450 Kč/ 390 Kč 

ZA POHÁDKOU 
KOLEM SVĚTA 
Týbrďo divadlo  

Neděle 28. 1. 2024 v 15:00 
v Kolárově divadle 

Pohádkové putování s živou muzikou po 
celé naší krásné zeměkouli. 

Děti si samy před začátkem představení vy-
losují země, do kterých se podívají. Každá 
země má svoji pohádku, a proto je každé 
představení trochu jiné. Pojeďte s námi ob-
jevovat nová dobrodružství! 

Na výběr je devět pohádek, hraje se vždy 
šest z nich. Jedná se o inscenaci určenou dě-
tem od pěti let do třetí třídy ZŠ, kdy herce 
doprovází violoncellistka a zpěvačka, která 
nejen zpívá a hraje, ale vytváří také různé 
zvuky, které doplňují celkový obraz pohá-
dek.  

Vstupné: předprodej 120 Kč; na místě 
140 Kč 

YASMINA REZA:  
„BŮH MASAKRU“ 
Středa 31. 1. 2024 od 19:00 
v Kolárově divadle 

Zájezdové představení 

Hrají: Anna Polívková, Viktor Dvořák, 
K. Kudrnáčová, M. Novotný 

Známí divadelní a filmoví herci Anna Polív-
ková a Viktor Dvořák, představitel Václava 
Havla ve stejnojmenném filmu, excelují 
v hořké komedii plné nečekaných zvratů 
a ožehavých témat. Dva manželské páry 
se setkají, aby vyřešili rvačku svých dětí. 

Vše se zdá jednoduché. Stačí ale jedno ne-
vhodné slovo a příběh se může vydat 
úplně nečekaným směrem. Velmi rychle se 
objeví totální absence onoho civilizo-
vaného chování. Zdá se nám to směšné, ale 
nezažil to někdy každý z nás? Možná znáte 
z filmové adaptace této úspěšné divadelní 
hry s Jodie Fosterovou a Kate Winsletovou 
v hlavních rolích. 

Vstupné: předprodej: 350 Kč 
        na místě: 390 Kč 

PŘIPRAVUJEME 

MASOPUSTNÍ REJ 
3. – 4. 2. 2024 od 14:00 

Pellyho domy, Bezděkovy sady,  
Masarykovo náměstí 

Masopustní rej o první únorové neděli. 
Vlastním maskám se meze nekladou. 

Masopust býval předzvěstí jara, s tradič-
ními maskami se pojila řada pověr. Dával 
lidem možnost sousedsky se poveselit 
v době trudné zimy. Svůj význam si ale za-
chovává i dnes, protože kde se sousedé se-
tkávají, tam se dobře žije. Oživení maso-
pustní tradice je vítanou příležitostí 
svobodně tvořit, vyjádřit maskou svůj svě-
tonázor nebo jen přičichnout k atmosféře 
polozapomenutých dob. Sraz masek v ne-
děli 4. února 10:00 v Bezděkově sadu. 
Prů-vod poté projde okruh městem, 
cestou nás čeká pouliční autorské 
mikrodivadlo s Musaši Entertainment 
Company. Společný závěr v 12:00 na 
Masarykově náměstí před radnicí, kde se 
můžete posilnit teplými i studenými 
nápoji. Akce je vhodná pro všechny 
věkové kategorie.  
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Nemáte masku? Nevadí, přijde si ji vyrobit 
den předem v sobotu 3. února od 14:00 do 
konferenční místnosti Pellyho domů.  

Sobota 3. 2. – 14:00 – 17:00  - workshop 
výroby masek z recyklovaných  
materiálů  

Neděle 4.2. - od 10:00 -  průvod masek 
městem  

Vstupné zdarma  

GÁBOR GÖRGEY:  
NA KOHO TO SLOVO PADNE 
Klicperovo divadlo 

Pátek 23. 2. 2024 v 19:00 
v Kolárově  divadle 

5 mužů, 1 uzavřená místnost, 1 klič ke svo-
bodě a 1 revolver – to je výchozí situace 
ko-medie Na koho to slovo padne. 
Komedie o tom, jak je snadné podlehnout 
pokušení moci a ovládnutí ostatních. Ale 
také o tom, jak se naše charaktery vybarví, 
když hle-díme do ústí revolveru. Česká 
premiéra hry, která balancuje na hraně 
mezi absurdním divadlem a tarantinovsky 
laděnou drsnou komedií. Mafián, aristo-
krat, intelektuál, patolízal a jeden obyčejný 
vesničan uzavřeni v místnosti, ze které 
vedou pouze jedny dveře – dohodnou se 
nebo postřílejí? Inscenace Klicperova 
divadla pod vedením režiséra Dejvického 
divadla Michala Vajdičky Chcete se 
královsky bavit od začátku do konce? 
Potom je toto představení pro vás! 

Vstupné: na místě 390 Kč; 
v předprodeji 350 Kč 

INFORMAČNÍ CENTRUM 
Rok 2023 utekl jako voda a vítá nás nový 
rok 2024. My v informačním centru dou-
fáme, že bude stejně úspěšný a povedený 
jako byl ten loňský. Jsme rádi, že jste nám 
po celý rok zachovali přízeň, chodili si 
k nám pro zboží i pro vstupenky a někdy si 
prostě jen popovídat. Celková návštěvnost 
za rok 2023 byla přes 8.700 návštěvníků. 
Rádi vás tu uvidíme i v roce 2024 
a přejeme vám hodně zdraví a štěstí 
v novém roce. 

VÁNOČNÍ VÝSTAVA 
Vánoční výstava zaznamenala opět veliký 
úspěch. Spousta z vás se přišla pokochat 
krásnými výrobky místních tvůrců, pořídit 
dárek někomu blízkému či si vyzdobit byt 
nebo dům. Tímto bychom chtěli poděkovat 
nejen těm, kteří výstavu navštívili, ale 
hlavně těm, bez kterých by se výstava ne-
mohla konat – děkujeme tímto všem výrob-
cům, kteří nám výrobky donesli. Velice si 
vaší spolupráce vážíme a doufáme, že bude 
trvat i nadále. 

NOVĚ V PRODEJI 
Kniha Evy Kroupové „Strašidlákov - Po-
hádky z broumovského dolíku“. Kniha je 
pro všechny nebojácné děti, které mají 
rády tajemné příběhy, kostlivce, hejkaly, 
pavouky, a podobné výjevy. Obsahuje 13 
pohádkových příběhů, které vás provedou 
po zajímavých místech Broumovska. Cena 
349 Kč. 

Kniha Martina Leschingera Orlickým rájem 
a okolím. Obsahuje 20 výletů pěšky, na kole 
či na lyžích od jara do zimy krajem od Krá-
lického Sněžníku po Hradec Králové včetně 
výstupu na Božanovský špičák. Cena 395 Kč. 

Turistická vizitka CZ 5676 Klášter v Polici 
nad Metují (expozice Muzea Náchodska 
o historii regionu v benediktinském klášteře
ze 13. století) za prodejní cenu 12 Kč. 

KOSTÝMY DO ZUŠ 
I nadále můžete během otevírací doby info-
centra přinášet divadelní kostýmy. 

SBĚR DIVADELNÍCH 
KOSTÝMŮ  
Pro rozšíření našeho „divadelního fun-
dusu“ v ZUŠ bychom chtěli zkusit jednu 
prosbu. Police nad Metují i okolní města 
jsou plná ochotnického divadla. Mohlo by 
se stát, že kdekdo na půdě nebo ve skříni 
najde divadelní kostýmy, které už 
nepotřebuje. Dále např. rukavičky, šátky, 
klobouky apod. A co s nimi? Darujte je pro 
polickou ZUŠ - doneste je do informačního 
centra v Pellyho domech, prosím. Sbíráme 
různá saka, šaty, sukně, fraky a další kusy, 
které by mohly vyprávět nějaký příběh. 
Velikosti oblečení nehrají roli. Dále 
doplňky - např. rukavičky, čepice, šátky 
apod. 
Využijeme je při výuce literárně dramati-
ckého oboru. Sice je důležité vše zvládnout 
i bez nich, ale s nimi je vždycky legrace.  
Děkujeme. 

ZUŠ Police n. M. a Pellyho domy 

V PRODEJI 
Naskladnili jsme spoustu krásných lžiček 
z fimo hmoty od paní Zálišové z Broumova 
s rozmanitými motivy, prodejní cena 110 
Kč. Nově máme k prodeji i lžičky na latté za 
stejnou prodejní cenu. 

Dále máme novinku – dárkové krabičky 
s voňavým mýdlem od firmy Mýdla Amálka 
z Náchoda, motivy srdíčko, kočička a čtyř-
lístek, prodejní cena 55 Kč. Může sloužit 
jako drobný dárek.  

OTEVÍRACÍ DOBA  
INFOCENTRA V LEDNU 
1. 1. 2024 – ZAVŘENO
2. – 4. 1. 2024 – ZAVŘENO (inventura)
Po – Pá 8:30-11:30, 12:00-16:00 hod. 
So 8:30-11:30 hod. 
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MUZEUM NÁCHODSKA  
POLICE NAD METUJÍ - leden 2024

Objekty muzea:
Stará škola Dřevěnka je v lednu otevřena v době konání výstav 

od úterý do neděle od 9.30 do 12.00 a od 13.00 do 16.00. Klášter je 
v lednu pro veřejnost uzavřený. V případě zájmu návštěvy v rámci or-
ganizované skupiny je možné si prohlídku předem objednat na e-mai-
lu vecerova@muzeumnachodska.cz nebo tel. čísle 775 393 608.

Výstavy a akce:
POJďTE S NÁMI DO BETLÉMA
Kdy:  do 7. ledna 2024
Kde:  Stará škola Dřevěnka

Až do 7. ledna si můžete přijít prohlédnout do Staré ško-
ly Dřevěnky výstavu betlémů ze sbírek Muzea Náchodska nazva-
nou Pojďte s námi do Betléma. Otevřeno je denně mimo pondělí  
od 9.30 do 12.00 a od 13.00 do 16.00

Z muzejního depozitáře:
Assendelfterská malovaná skříň

Na výstavě betlémů ve staré škole 
Dřevěnce v Polici nad Metují byla k vi-
dění vzácná holandská malovaná skříň 
z přelomu 17. a 18. století ozdobená čtyř-
mi betlémskými výjevy. Skříň pochází 
ze sbírky muzea v Hronově. Do muzea ji 
v roce 1963 prodal učitel Bohumil Leden, 
jenž byl v letech 1964 až 1970 ředitelem 
školy ve Zbečníku. Na později vytvořené 
evidenční kartě je jako možná lokalita ná-
lezu skříně uvedeno Broumovsko. Podle 
informace od syna dáce však skříň nejspíš 
vůbec nepocházela z našeho regionu, ale 
dostala se sem z Lázní Bohdaneč. Odtud ji 
Bohumil Leden patrně získal jako součást 
dědictví po svém bezdětném strýci Josefovi. 
Profesor hudby Josef Leden byl významnou 
bohdanečskou kulturní osobností. V letech 
1951 až 1955 působil jako správce zdejší 
„Osvětové besedy Langer“ a je také autorem 

rukopisu o kulturních 
dějinách Bohdanče. 

Dvoudílný dubový 
malovaný příborník 
představuje typickou 
ukázku holandského 
nábytku označovaného 
jako assendelfterské 
skříně (Assendelfter 
kast), popřípadě jako 
zaanské příborníky 
(Zaanse buffetkast). 
Název vznikl v roce 1874, kdy na výsta-
vě zaanlandských starožitností a kuriozit 
představil jeden obyvatel Assendelftu svou 
starožitnou malovanou skříň. Toto označe-
ní je však poněkud zavádějící, neboť podob-
né skříně se vyráběly i mimo region kolem 
řeky Zaan.

Assendelfterské skříně byly produko-
vány od druhé poloviny 17. stole-
tí až do první poloviny 19. století. 
Většina ze zachovaných kusů při-
tom pochází z počátku 18. století. 
Malovaná výzdoba skříní je dílem 
řemeslných malířů, kteří se inspi-
rovali nejen obrazy holandských 
mistrů, ale především biblickými 
ilustracemi. Zvláště populární byly 
rytiny Pietera Hendriksze Schuta 
(1619–1667), který je souborně 
vydal v Amsterdamu v roce 1659 
pod názvem Toneel ofte vertooch 
der bybelsche historien, což by se 
dalo volně přeložit jako Theatrum 
aneb představení biblických 
příběhů.

Na skříních tak obvykle najde-
me vyobrazení různých příběhů ze 
Starého i Nového zákona. Vždy se 
jedná o čtyři tematicky propojené 
obrazy malované na výplně dvířek 
– dva velké na spodních dvířkách 
a dva menší na dvířkách nástavce. 
Na exempláři datovaném do let 

1660–1720, který se nachází v Zuiderzee 
Museum v severoholandském Enkhuizenu, 
jsou to například obrazy: Archanděl Gabriel 
zvěstuje Marii, Marie navštěvuje Alžbětu, 
Klanění pastýřů a Mudrci z východu nabíze-
jí své dary. Ve stejném muzeu mají skříň da-
tovanou nápisem do roku 1676, na které je 
čtyřmi obrazy zachycen populární starozá-
konní příběh o Josefovi v Egyptě. Ve výzdo-
bě se ale uplatňují i méně obvyklé náměty. 
Na skříni z  18. století uložené v utrecht-
ském muzeu Catharijneconvent je vyobra-
zen Ahasver korunující Ester za královnu, 
Ester klečící před Ahasverem, Haman do-
stávající pečetní prsten od Ahasvera a Ester 
odhalující Hamanovy zlé plány.  

Na hronovském exempláři assendelfter-
ského příborníku najdeme čtyři vánoční vý-
jevy: Zvěstování pastýřům, Klanění pastýřů, 
Mudrci z východu u krále Heroda a Mudrci 
z východu nabízejí své dary (Klanění tří 
králů). Hlavní obrazy ještě doplňuje vy-
obrazení pěti moudrých a pěti pošetilých 
panen na šuplíku pod odkládací deskou 
a lovecká scéna pod horní římsou. Zbytek 
skříně pak pokrývají rostlinné ornamenty 
na šedozeleném a žlutohnědém podkladu, 
římsy jsou mramorované.  

Vzácná malovaná skříň je dnes součásti 
rozsáhlé sbírky nábytku Muzea Náchodska, 
které ji příležitostně vystavuje v rámci růz-
ných tematických výstav.

Mgr. Jan Tůma

Více informací naleznete na www.muzeumnachodska.cz a Facebooku

Otevírací doba:
Úterý až neděle 9.30 až 12.00 a 13.00 až 16.00
(zavřeno 24., 25. a 31. prosince a 1. ledna)

POJĎTE S NÁMI 
DO BETLÉMA

8. prosince 2023 – 7. ledna 2024
Stará škola Dřevěnka, Police nad Metují
Vernisáž proběhne 7. prosince od 16 hodin

Výstava betlémů ze sbírek Muzea Náchodska
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Webrovkafest na Klučance 2023 trhal rekordy!
V sobotu 18. 11. 2023 se uskutečnil  

22. ročník charitativního festivalu na pod-
poru dětí z dětských domovů Webrovkafest 
na Klučance, který opět přinesl nejen spous-
tu skvělé muziky, ale i rekordní výtěžek. To 
se podařilo nejen díky vyšší návštěvnosti 
než v minulých pocovidových letech, ale 
i dalším faktorům.  

Již potřetí se v rámci Webrovkafestu 
konala aukce obrazů a fotek. Ta proběhla 
jako obvykle pomocí tzv. aukční krabičky, 
do které návštěvníci vhazovali své vypl-
něné lístky s názvem obrazu či fotografie, 
o které měli zájem, s nabídnutou částkou. 
Pokud jejich nabídku nikdo jiný nepřevýšil, 
umělecké dílo získalo svého nového majite-
le. Tímto způsobem se vydražilo krásných 
14 241 Kč. Moc děkujeme všem umělcům, 
kteří se zapojili a s láskou tvořili: fotogra-
fie – Káťa Svobodová, Léňa Hurdálková, 
Tomáš Strnad, Máya a Tomáš Havrda, kres-
by – Tereza Bartošová, malby – Ondřej 
Antoš, Anna Chlebová, Dorka Albrechtová, 
Kateřina Hejnová, Míša Mentlíková, Zbynďa 
Šlitr, Couvákovi, Dr. Kokos a fototisky – 
Pitchegigwaneh. Děkujeme samozřejmě 
i všem dražitelům.  

Další výraznou posilou výtěžku akce 
byl zisk z prodeje nádherných kalendářů 
na roky 2022 a 2023, plné překrásných 
fotek nadané trutnovské fotografky Lenky 
Hurdálkové. Celková výše tak překonala 
další pomyslnou metu, na vánoční a další 
pobyty dětí z dětských domovů se celkově 
vybrala úžasná částka 102. 375 Kč. Ke dvě-
ma stálým domovům ze Sedloňova a Tisé 
tak přibydou ještě další, což nás velice těší. 

Letošní 22. ročník byl věnován Dobrým 
srdcím, takže VÁM – NÁM všem.  Především 
však vynikajícím kapelám To nechceš?!, 
Prasečí farma, Tara Fuki, Pepa Lábus 

a SPOL., Dunaj, Spite Inc., polským hos-
tům Leniwiec, umělcům Zhilee, Grohregin,  
Dj Nadja a rozhodně loutkovému souboru 
Radost z Červeného Kostelce, který ochot-
ně zastoupil onemocnělou Terezii Palkovou. 
Poděkování také patří Romanu Kalendovi, 
Michalu Markovi a jejich pomocníkům 
za skvělý zvuk a světla, všem dobrovol-
níkům, kteří na akci jakkoli vypomáhali, 

a v neposlední řadě všem partnerům akce, 
sponzorům, dárcům a všem podporova-
telům našeho konání. Na závěr děkujeme 
všem stálým a novým návštěvníkům a tě-
šíme se na další setkání buď na 4. ročníku 
Webrovkafestu v Kotvě 24. února, nebo 
na 23. ročníku na Klučance 16. listopadu 
2024

Vaše Trutnovská alternativní scéna z. s. 
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POČÁTKY ČESKOSLOVENSKÉHO TRAMPINGU NA POLICKU
Trampská osada URAGÁN 1936 – 2024 Bělý – 88 let (část desátá)

Přichází památný rok 1945, ale už v sobotu 20. ledna se 
„Bagdouš“, který byl též lapen do „chomoutu“ loučí s dosavadní „di-
vokou“ svobodou. Rozloučení s kamarády je velmi „bujaré“. 

V prvních mě-
sících nového roku 
se od Broumova 
přes Pasa valí ne-
konečný proud 
vozů všeho dru-
hu s takzvanými 
„národními hos-
ty“, kteří ustupují 
před postupující 
frontou do vnitro-
zemí protektorátu. 
Silnice na Hronov 
a do Náchoda je 
tudíž zcela ucpaná. 
Někdy, když se ko-
lona zastaví, úplně 
ochromena. 

V dubnu 
a na počátku květ-
na, při ústupu ně-
mecké armády, 
je situace obdob-
ná, a tak je polic-
ké náměstí zcela 

zaplněno povozy a vojenskou technikou. S příchodem jara konečně 
přichází i všemi vytoužená svoboda. Život se pozvolna vrací do nor-
málu a s ním pocit volnosti, štěstí a jisté euforie. 

Nic naplat, ale 
jak se zpívá v jed-
né písni, že větru, 
dešti a hormonům 
jen těžko poručíš, 
přichází sobota 
26. května 1945 
a Bagdouš ve své 
knihařské dílně 
v Kostelní ulici tisk-
ne svému věrnému 
kamarádovi a she-
rifovi „Anesorgovi“ 
osadní oznámení, 
neboť i on byl „la-
pen do chomou-
tu“ a stal se obětí 
svatební horečky. 
Následovalo další 
velkolepé rozlou-
čení s kamarády 
na osadě se spous-
tou skvělých písní, 
například od Jarky 
Mottla. 

V měsíci srpnu tahle epidemie ještě nabrala na síle a zařádila si 
i v měsíci září, a tak dalšími oběťmi se stávají „Popelář“ a též „nej-
větší Kanaďan Lažola“, držitel Modré stuhy 1941. A tak jedině ka-
marádu „Bowiemu – poslednímu nezadanému osadníkovi, zbylo to 
nejdražší a nejcennější, a to je osobní svoboda, kterou ani za prachy 
nekoupíš. 
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V září na osadě 
„Uragan“ se setkáva-
jí kamarádi „Maxim“, 
„Anesorg“, „Lažola“ 
a „Bagdouš“ a na „bicyk-
lech“ dorazili též „zá-
lesáci“ Jošmíd (vlevo) 
a V. Kysela (vpravo), 
přičemž spoušť foťáku 
mačká nejodolnější po-
zůstalý, truchlící osadník 
„Bowie“!
Příště: 
Velká soutěž v roce 1946

Fotoarchiv a text: 
Vladimír Linhart  

Kalendárium - leden 2024
Významná kulturní a historická výročí

3. ledna 1924
„zemřel mlád 24 let“ básník, před-

stavitel tzv. proletářské poezie, Jiří 
Wolker – 100. výročí. Narodil se  
29. března 1900 v Prostějově jako syn 
bankovního úředníka. Studoval prá-
va v Praze, navštěvoval také literární 
přednášky F. X. Šaldy, stal se členem 
levicově orientované skupiny umělců 
Devětsil. Kromě literatury se věnoval 
výtvarnému umění. Léta se léčil na tu-
berkulózu v Tatranské Poliance, od-
kud byl tři dny před svou smrtí převe-
zen zpět do Prostějova. Celoživotním 

tématem jeho tvorby bylo úsilí učinit z prostých věcí prostředníky 
lásky, sjednocující navzájem lidi (Host do domu, Svatý kopeček). 
Bolest nad blížícím se koncem vložil do Těžké hodiny. Z prozaic-
kých prací se dodnes čtou pohádky, osobitý pokus o moderní vidění 
zázračna v každodenním životě. Je pochován na městském hřbitově 
v Prostějově.

4. ledna 1859
narodil se v Lázních Bělohradě 

český spisovatel, autor realistických 
povídek a románů z venkovské-
ho prostředí Karel Václav Rais –  
165. výročí. Pocházel z rodiny drob-
ného rolníka a tkalce. Po vystudová-
ní  učitelského ústavu v Jičíně začal 
učit v Trhové Kamenici, zde poznal 
nesmírnou chudobu a drsnost kraje 
Železných hor, život tamějšího oby-
vatelstva. Později působil jako učitel 
v Hlinsku a v Praze, ke byl v letech 
1899 - 1919 ředitelem dívčí měšťan-

ské školy na Vinohradech. Jeho první povídky a básně byly určeny 
především mládeži. Ve svých nejlepších dílech, realistických povíd-
kách a románech z rodného Podkrkonoší zachytil důsledky stře-
tu tradičního a nového způsobu života (román O ztraceném ševci 
atd.). V románě Zapadlí vlastenci vyzdvihl úlohu učitelů a kněží 
v odlehlých oblastech Čech v obrozeneckém období. Jeho nejpo-
pulárnějším dílem je román Pantáta Bezoušek, plný laskavého hu-
moru, vystavěného na kontrastu městského a venkovského života, 

v příběhu moudrého venkovana při jeho návštěvě Prahy. Rais ze-
mřel 8. července 1926 v Praze.

4. ledna 1874
se narodil v Křečovicích u Sedlčan 

český  skladatel, houslista a pedagog 
Josef Suk  – 150. výročí. Pocházel 
z rodiny muzicírujícího učitele a ře-
ditele kůru. Hru  na housle studoval 
u Foerstera a kompozici u Dvořáka, 
jehož dceru Otylku si později vzal 
za ženu. V roce 1891 se stal zakládají-
cím členem Českého kvarteta, jež zís-
kalo světovou proslulost a ve kterém 
hrál až do roku 1933. Jako profesor 
skladby na pražské konzervatoři vy-
choval desítky našich i zahraničních 
skladatelů. Jeho žáky byli například 
Bohuslav Martinů a Jaroslav Ježek. Byl 

skladatelem vroucího citu a typické české zpěvnosti (Píseň lásky). 
Těžiště jeho díla je v instrumentální tvorbě, kde navázal na dílo 
svého tchána Antonína Dvořáka. Josef Suk zemřel 29. května 1935 
v Benešově a je pochován v rodných Křečovicích.Na rodinnou tradi-
ci navázal jeho vnuk Josef Suk, houslový virtuos stejného jména. Je 
autorem mnoha skladeb. Z hudby, kterou složil k Zeyerově dramatu 
Radúz a Mahulena, vzpomeňme aspoň jeho slavnou suitu Pohádka. 

6. ledna 1829
zemřel ve Starém Brně český 

kněz, filolog, historik a zakladatel 
vědecké bohemistiky a slavistiky 
Josef Dobrovský – 195. výročí. 
Svým mnohostranným dílem před-
znamenal i podnítil české národní 
obrození. Narodil se 17. srpna 1753 
v maďarských Ďarmotech jako syn 
jezdeckého poddůstojníka. Česky 
se naučil na gymnáziu v Havlíčkově 
Brodě. Věnoval se otázkám jazyko-
vědného bádání a kritice biblických 
textů. Dokázal, že zlomek evangelia 
sv. Marka, uchovaný od dob Karla 
IV. v Praze, je jen opisem z 9. století. 
K jeho základním dílům patří Dějiny 
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PohlEDy Do hIStorIE

Leden 2024
Leden je podle gregoriánského kalendáře 

první měsíc v roce. Má 31 dní. Český název 
měsíce pochází od slova led – měsíc ledu. 
Ve východní Evropě byl tento měsíc pů-
vodně označován jako měsíc vlka. V mnoha 
jazycích je název měsíce (anglicky January, 
německy Januar, slovensky Január) odvozen 
od latinského Ianuarius, což bylo pojmeno-
vání podle boha počátku dne a všeho vědě-
ní Januse. Janus měl dvě tváře, jedna hleděla 
dopředu, druhá dozadu, aby viděl do minu-
losti i budoucnosti. 

1. leden je oslavou nového roku. Nebylo 
tomu tak vždy. Římský kalendář měl pou-
ze 10 měsíců, celkem 304 dny a zima byla 
považována za období bez měsíců. V roce 
713 př. n. l. římský král Numa Pompilius 
do kalendáře zahrnul i leden a únor, takže 
kalendář zahrnoval celý lunární rok. Leden 
byl v římském kalendáři 11. měsíc v roce 
a měl 28 nebo 29 dní. Kalendářní rok začí-
nal v březnu, když 1. a 15. března římský lid 
volil své konzuly. Kvůli vojenským operacím 
museli být konzulové v roce 153 př. n. l. zvo-
leni o dva měsíce dříve a začátek roku se 
proto přesunul na 1. leden. Když v roce 45 
př. n. l. zavedl Julius Caesar juliánský kalen-
dář, leden byl prodloužen na 31 dní. 

Astrologicky je Slunce asi první dvě 
třetiny ve znamení Kozoroha a zbytek mě-
síce ve znamení Vodnáře. V astronomických 

termínech začíná v souhvězdí Střelce a končí 
v souhvězdí Kozoroha. Na severní polokouli 
bývá leden v průměru nejchladnější měsíc 
v roce a na jižní polokouli naopak nejteplejší. 

Po prosincovém slunovratu se na sever-
ní polokouli během ledna prodlužuje den. 
Na území České republiky, přesněji na prů-
sečíku 50. rovnoběžky a 15. poledníku, je 
první lednový den dlouhý okolo 8 hodin  
a 11 minut. Slunce vychází přibližně v 7.58 
a zapadá v 16.09 hodin středoevropského 
času. Poslední den v lednu je delší o hodinu 
a 7 minut. Slunce vychází okolo 7.35 a zapa-
dá v 16.53 hodin. 

K l. lednu se váže mnoho pranostik, 
z nichž nejzajímavější je ta, která podle dne, 
na nějž připadne Nový rok, předpovídá cha-
rakter celého roku. 
Pokud připadne Nový rok na 

 y pondělí: bude krutá zima, vlhké jaro, 
povodně a těžké nemoci;

 y úterý: bude ještě krutější zima, ale 
úrodný rok;

 y středu: bude příznivý rok, mnoho vína, 
ale žádný med;

 y čtvrtek: bude mírná zima, větrné jaro, 
parné léto, krásný podzim, mnoho ovo-
ce, hojnost obilí;

 y pátek: budou oční nemoci, mnoho úmr-
tí, obavy z války;

 y sobotu: bude málo obilí, větrů, ale mno-
ho ovoce;

 y neděli: bude mírná zima, úrodné jaro, 
větrné léto.
Celá řada pranostik konstatuje, že mír-

ný leden s deštěm je předzvěstí budoucí 
neúrody. K nim patří například: Jeli teplo 
v lednu, sahá bída ke dnu. Teplý leden, poli-
tuj Bože či Když v lednu mnoho prší a málo 
sněží, z polí, luk i zahrad se málo těží.

14. ledna 1999 vyšlo 1. číslo 
„Polického měsíčníku“, občané jej do-
stali poštou zdarma.. Nahradil předchozí 
„Polický zpravodaj“, vydává jej Město Police 
nad Metují, tisknul místní grafický závod 
„Tiskárna Matěna“, cena příštích čísel byla 
stanovena na 5 Kč. Měsíčník vychází tedy 
již 25 let, v současné době barevně na kří-
dovém papíře v nákladu 700 ks, tisknou 
Tiskárny B.N.N. spol s r.o. Velké Poříčí. Cena 
výtisku 20 Kč. Mimo to je možno měsíčník 
stáhnout elektronicky, počet shlédnutí mě-
síčně cca 500x.

8. ledna 2000 zazněla při novoročním 
koncertě v Kolárově divadle poprvé znělka 
města Police nad Metují, kterou zkom-
ponoval ředitel ZUŠ Lubor Bořek. Má dvě 
verze – slavnostní a civilní, která zahajuje 
vysílání městského rozhlasu.

Připravil František Janeček

české řeči a literatury (1792). Shrnul bohatství češtiny a vědecky 
odůvodnil pevná mluvnická pravidla a zásady tvoření nových slov. 
Okamžitě poté, co se objevil Zelenohorský rukopis, poznal, že je to 
padělek. Jako světově uznávaný vědec se Dobrovský podílel na or-
ganizaci České společnosti nauk a měl obrovskou autoritu u nastu-
pující generace českých vlastenců.

18. ledna 1934
zemřel v Písku ve věku 82 let čes-

ký houslista a houslový pedagog 
Otakar Ševčík – 90. výročí. Pocházel 
z Horažďovic v Čechách a vyrostl z nej-
prostších poměrů jako syn učitele a hu-
debníka. Studoval v Praze na akademic-
kém gymnáziu a poté houslovou hru 
na konzervatoři. Jako čerstvý absolvent 
nastoupil na místo houslového mis-
tra v Salcburku, pak působil ve Vídni 
a v různých městech Ruska. Pro choro-

bu zraku musel zanechat koncertní kariéru a věnoval se pedago-
gické činnosti. Nejdříve učil na carské hudební škole v Charkově 
a poté na konzervatoři v Praze. Vyučoval také na hudební akademii 
ve Vídni a po vzniku Československa se stal profesorem pražské 
konzervatoře. Napsal sedm houslových skladeb inspirovaných čes-
kými písněmi, které byly vydány pod názvem České tance. 

23. ledna 1799
se v Primeře v Itálii narodil vý-

značný rakouský dopravní inženýr, 
průkopník výstavby železnic, Alois 
Negrelli von Mold-Elbe – 225. vý-
ročí. V roce 1820 získal titul inže-
nýra na univerzitě v Padově. Řídil 
regulační práce na Rýnu a mnohé 
vodní a železniční stavby v Tyrolsku. 
Poté, co projektoval první železnici 

ve Švýcarsku a navrhl generální plán železniční sítě ve Švýcarsku, 
se v roce 1840 stal ředitelem rakousko-uherských drah. Společně 
s Janem Pernerem projektoval první dráhy v Čechách a na Moravě. 
Karlínský viadukt na 85 obloucích na trati Praha – Drážďany, kte-
rou projektoval, nese jeho jméno a slouží železniční dopravě dod-
nes. Mezi jeho projekty patří i Korintský a Suezský průplav a jako 
autor vítězného návrhu se stal technickým ředitelem Společnosti 
pro Suezský průplav. Zemřel ve Vídni v roce 1858.

25. ledna 1924
se ve francouz-

ském Chamomix uskuteč-
nily I. zimní olympijské 
hry – 100. výročí. Bylo 
tak třicet let po zasedání 
Olympijského kongresu 
v roce 1894v Paříži, kde 
se uvažovalo o zimních 
sportech víceméně jen te-
oreticky. Ze začátku neby-
ly považovány za rovno-
cenné olympijským hrám. 
I když se uskutečnily 
po patronací MOV, nazva-
li je pouze Mezinárodním 
týdnem zimních sportů. 
Zastánci myšlenky zim-
ních olympijských her 
totiž narazili na tvrdý 
odpor Skandinávců. Ti 
měli již od roku 1901 své zimní hry a říkali: „Řekové založili olym-
pijské hry, my máme své severské hry.“ Jejich slabinou však bylo, 
že se jich zúčastňovali pouze seveřané. Do Chamomix již přijelo  
294 sportovců ze 16 zemí. (Jen pro zajímavost Kanada zvítězila nad 
Československem 30:0.)

Připravil František Janeček
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Nová dimenze ve vzdělávání studentů náchodské zdrávky

Střední zdravotnická škola Náchod-EA 
je jedna z prvních škol v ČR, která zakou-
pila virtuální realitu (VR) Meta Quest 3 
v množství, které lze plnohodnotně využít 
k výuce velké třídy. VR EDU PACK předsta-
vuje revoluční krok ve vzdělávacích meto-
dách. Současně je VR komplexním řešením 
pro školství. Její součástí je veškerý hard-
ware, software, školení, servis a podpora. 
Investici do nákladného vybavení vnímáme 
jako obrovský potenciál v rozvoji moderní 
výuky. Jedná se o vzrušující nástroj, který 
oživí výukové metody a přinese nové mož-
nosti pro interaktivní vzdělávání. 

Je důležité si uvědomit, že VR není jen 
další gadget („vychytaná věcička“), ale peda-
gogický nástroj, který může zásadně změnit 
způsob, jakým se studenti učí a vnímají in-
formace. Jasným cílem je podpořit učební 
proces, a to poskytnutím zkušeností, které 
jsou blízké reálným situacím. S pomocí VR 
headsetů jsou studenti schopni ponořit se 
do interaktivních 3D prostředí. Tím sti-
mulují svou zvídavost a jsou podporováni 

v aktivním učení. VR nemá nahradit kla-
sickou výuku.  Působí spíše jako doplňující 
nástroj, který podporuje hlubší pochopení 
tématu.

VR funguje tak, že učitel na počítači 
ovládá vše, co se děje studentům ve virtu-
ální realitě. Takže učitel klasicky sedí u PC 
a studenti mají VR brýle. Poté učitel může 
spouštět a zobrazovat konkrétní vzdělávací 
témata. V rámci výuky somatologie se stu-
denti například mohou projít ve virtuálním 
světě kostry, svalů, srdce, ale i jednotlivých 
buněk, mohou také proniknout do struk-

tury DNA. 
Mohou se po-
dívat nejenom 
do struktury 
lidského těla, 
ale i na stavbu 

těla různých živočichů. Ve fyzice mohou po-
chopit díky 3D modelu fungování spalova-
cího motoru a „osahat“ si strukturu atomu. 
Toto vše jim umožňuje lépe pochopit složité 
procesy a jevy, které by bylo jinak obtížné si 
představit pouze ve formě obrázků. 

Při výuce anglického jazyka mohou stu-
denti konverzovat s virtuálním mluvčím. 
Mohou si vybrat konkrétní situaci, napří-
klad hotelovou recepci, ve které se potom 
virtuálně ocitnou a prožívají situaci téměř 
autenticky. Student uvidí avatara, který 
s ním vede rozhovor ve zvoleném jazyce, 
tím se student učí aktivně používat slovní 
zásobu a gramatiku cizího jazyka.  Brýle 
mají v sobě mikrofony a reproduktory, tak-
že zaznamenávají, co avatar říká, rovněž 
přenášejí odpovědi daného žáka. VR se dá 
využít jak pro výklad nové látky, tak i pro 
opakování a ověřování znalostí. 

Zahrnutím VR do výuky učitelé poskyt-
nou studentům nezapomenutelné vzdě-
lávací zážitky, které podporují jejich zví-
davost, aktivitu a hlubší pochopení učiva. 
Důležitá je pedagogova ochota experimen-
tovat a učit se společně se svými studenty 
.

Neplánovaně jsme naši horkou novin-
ku mohli představit žákům v rámci projek-
tu „Volba povolání aneb zdrávka Náchod 
společně se Základní školou Náchod – 
Plhov“. Tímto se žáci ZŠ Plhov a následně 
i návštěvníci dne otevřených dveří stali prv-
ními uživateli! 

Všichni nadšení učitelé náchodské 
zdrávky se těší na to, až se v rámci odborné-
ho školení s VR důkladněji  seznámí a aktiv-
ně ji zařadí do výuky. 

Renata Dušková
Manager PR
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Co nového na broumovském gymnáziu?
Ples 4.A - Letem světem

Pilotovat 4.A nebylo někdy jednoduché, 
první školní rok jsme téměř celý strávili 
distančně. Od té doby ovšem nádherný let, 
z nesmělých a ostýchavých studentů se po-

stupně stávají výrazné osobnosti. Jako tříd-
ní věřím, že náš let bude zakončen úspěš-
ným přistáním u maturitní zkoušky. 

Děkuji všem studentů za skvěle připra-
vený ples, zejména hlavní organizátorce 
Elišce Novotné.

Viktorie zdraví z Taiwanu
Viktorie Bartoňová ze septimy tráví 

školní rok na exotickém Taiwanu. Podělila 
se s námi o své postřehy:

„Do školy chodím něco mámo přes tři 
měsíce a rozdíly jsou opravdu veliké. Já cho-
dím do školy jménem Taichung Municipal 
Shalu Industrial High school. Hned prvním 
šokem byla velikost školy, školu navštěvu-
je okolo 2000 studentů. Na začátku roku 
si studenti musí zakoupit školní uniformy, 
které se skládají z kraťas a trika. Ve škole si 
studenti musí vše dělat sami, školu neuklízí 
uklízečka, ale sami studenti, a obědy, které 
dostáváme v přepravce, si každý student 
odebírá do vlastního kastrůlku. Den je tu 
opravdu dlouhý, škola začíná v 8:10, jedna 
hodina trvá 50 minut a škola končí dvakrát 

týdně ve 16:00 a třikrát týdně až v 17:00. 
Tím ale den pro studenta obvykle nekončí, 
po škole většina studentů dochází na dou-
čování, proto tu není vůbec neobvykle vra-
cet se domů každý den okolo 19:00. Protože 

den ve škole je tak dlouhý a studen-
ti jsou velmi unavení, máme každý 
den po obědě třicetiminutovou 
pauzu, kdy se můžeme prospat. Já si 
bohužel odpočinku neužiju, protože 
hned po obědě dojíždím na tříhodi-
nové doučování čínštiny.“

P.S. Tolik Viktorie, můžeme si 
položit otázku, zda tvrdost místního 
systému není základem tamějšího 
hospodářského zázraku. Uklízet si 
po sobě třídy by studentům i u nás 
určitě prospělo. 

Den otevřených dveří Gymnázia 
Broumov 2023 je již minulostí

Byla to dobrá jízda, určitě se bylo na co 
dívat. Stánek studentské firmy Baggin na-
bízel stylové nákupní tašky, v učebně děje-
pisu a zeměpisu jste si mohli prohlédnout 
historické mapy a atlasy, ve fyzice zažít po-
kusy, vyzkoušet si elektronické 
stavebnice či prohlédnout 3D 
tisky; v angličtině si zasoutě-
žit nebo zkusit kvíz, v polštině 
jste mohli jako zvukovou kulisu 
vyslechnout oskarovou hud-
bu Jana Kaczmarka, v soused-
ní Francouzské kavárně vám 
ke kávě či dezertu zahrála do-
konce hudba živá; tradičně živo 
bylo biologii, zaujaly vystavené 
exponáty, živé strašilky či za-
jímavý kvíz; laboratoř chemie 
se změnila na Alchymistickou 
dílnu, dokonce měď měni-
li studenti ve zlato; učebna 

matematiky plná hlavolamů, práce stu-
dentů v učebně výtvarné výchovy, vzorové 
příklady k přijímacím zkouškám v učebně 
českého jazyka, zajímavosti v učebně něm-
činy a latiny, školní kroniky v učebně zákla-
dů společenských věd, počítačové učebny 
s možností zahrát si hry; nesmíme zapome-
nout knihovnu, tělocvičnu, posilovnu a sa-
mozřejmě i kavárnu pro absolventy.

V příštím školním roce budeme otvírat 
jednu třídu čtyřletého a jednu třídu osmile-
tého gymnázia.

Barbora Brátová 
POSTŘEHY Z FRANCIE

„Včera to bylo už počtvrté, kdy můj tý-
den nezačal cestou autobusem na naše 
broumovské gymnázium, ale jízdou 
na kole do lycée Saint-François de Sales 
v městě Alençon. Je to město srovnatelné 
s Náchodem jak velikostí, tak místy i at-
mosférou, i když v centru jsem byla zatím 
asi jen třikrát, protože vyrazit si po škole 
na něco dobrého nebo jen na kafe, to tu 
není zvykem. Možná je to proto, že málokdo 
má náladu po deseti hodinách strávených 

ve školní lavici vyrazit do ulic. Výuka nám 
začíná v osm ráno, nějaké dny až po desáté. 
Jedna vyučovací hodina má přibližně 50 mi-
nut, přičemž jsou často v rozvrhu „dvouho-
dinovky”, takže máme na probrání tématu 
dostatek času, někdy až nadbytek… V hodi-
nách se poměrně dost mluví, sdílí se názory 
a diskutují se myšlenky. Téměř každou ho-
dinu rozebíráme nějaké dílo, ať už je to bá-
seň, úryvek z knihy, fotografie nebo obraz. 
Až na již zmíněnou délku hodin mi výuka 
zde vyhovuje, probírají se zajímavá témata 
a přístup ke studiu je tu jiný. Například je 
velmi nezvyklé vidět plnou místnost zved-
nutých rukou studentů, kteří chtějí sdílet 
svůj názor. Na druhou stranu tu studenti 
nemají celkem žádné úlevy a musí být stále 
přítomní a soustředění, i když zrovna ne-
mají hodinu.“

Tolik Barbora, studentka septimy, na fo-
tografii úplně vlevo“

Milan Kulhánek
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ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLA informuje 
Advent v ZUŠ

Prosinec byl opět naplněný celou řadou krásných akcí od men-
ších třídních koncertů, až po velké koncerty v Kolárově divadle 
nebo na Koncertním sále ZUŠ, kterých jste se mnozí z vás zúčast-
nili. Rozdávat radost uměním je to, k čemu vedeme i naše žáky 
a podporujeme všechny příležitosti, kdy mohou svým vystoupením 
zpříjemnit chvíle např. obyvatelům domova důchodců, pacientům 
v nemocnici nebo přispět k srdečné atmosféře na nejrůznějších 
společenských akcích. I letos žáci  vystupovali na vernisážích, při 
rozsvícení stromečků na Bezděkově a v Domově sociální péče 
Tmavý Důl, žesťový soubor svým vystoupením vytvořil vánoční at-
mosféru v broumovské nemocnici,  pěvecké a smyčcové oddělení 
přijaly pozvání do Domova Důchodců v Polici nad Metují, žáci z ta-
nečního oddělení potěšili svým vystoupením seniory v Adršpachu. 
Vyvrcholením bylo bezesporu provedení vánoční mše J. J. Ryby 
“Hej, mistře” v kostele Nanebevzetí Panny Marie v Polici nad Metují, 
kde v úvodní části zazněla vánoční muzika v podání souboru Brass 
Band pod vedením Lenky Němcové. Celou vánoční mši nastudoval 
a pěvecký sbor řídil Lubor Bořek. Varhanní doprovod zazněl v po-
dání Pavla Čapka. 

K slavnostní tečce za celým adventním obdobím přispěli žáci 
žesťového oddělení svým Dlouhonočním vytrubováním na polic-
kém náměstí a v kapli na Hvězdě.

foto Jan Bartoň

foto Jan Bartoň

foto Jan Bartoň

foto Jan Bartoň
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Piano do škol
V posledním měsíčníku jsme vám psa-

li, že se blížíme k cílové rovince v našem 
úsilí získat finanční prostředky na nákup 
nového piana Petrof. S radostí a velkou 
vděčností vám nyní můžeme oznámit, že 
jsme proběhli cílem, a to především díky 
vám, našim dárcům. Velký dík patří panu 
Milanu Schirlovi, majiteli Nadačního fondu 
MycoMedica pomáhá, který nám v závěru 
hodil záchrané lano a doplatil celou zbýva-
jící částku. Naši žáci a učitelé se tak mohou 
těšit na nový nástroj, který si po novém roce 
pojedou vybrat do firmy Petrof. O termínu 
slavnostního koncertu a  křtu nového piana 
vás budeme včas informovat.

K přání do nového roku:
Blíží se závěr roku a já se s vděčností 

ohlížím za uplynulými měsíci, které jsme 
společně prožili na naší umělecké škole.  Byl 
to čas plný koncertů, projektů, vystoupení 
a tvoření a zároveň také doba plná dojmů, 
sdílení, vzájemné inspirace a povzbuzování. 
Troufám si říci,  že to byl rok naplněný umě-
leckým dobrodružstvím.

Chtěla bych vám všem upřímně poděko-
vat za vaši neustálou podporu  a přízeň, kte-
rou nám prokazujete. Moc si toho vážíme.

Vaše přítomnost na našich koncer-
tech a akcích je pro nás nesmírně důležitá.  

Je nám potěšením a zároveň hnacím moto-
rem, že vám můžeme přinášet radost skrze 
naši tvorbu.

Těšíme se na další rok, který přichází. 
A budeme rádi, když opět budete součástí 
všech našich uměleckých počinů.

S vděčností
Alžběta Černá a celá vaše ZUŠ

Kvíčerovská sirka
Ve spolupráci s Muzeem papírových 

modelů a Klubem sběratelů Policka jsme 
se podíleli na již pátém ročníku výtvarné 
soutěže Kvíčerovská sirka, letos poprvé 
zaštítěné Českým svazem filumenistů. Celá 
akce vrcholila vernisáží výstavy spojené se 
slavnostním předáváním cen vítězům 
každé kategorii dne 7. 12. 2023 v galerii 
Zelený domeček. Vítězné práce nachá-
zejí místo na etiketách sběratelských 
sad a slaví velký úspěch.

Umístění našich žáků:
Cena Klubu sběratelů Policka:
1. místo - Soňa Notková
2. místo - Vendula Vavřenová
3. místo - Eliška Bártová
Cena Českého filumenistického svazu:
2. místo - Tereza Burianová
3. místo - Markéta Tauchmanová

Kategorie do 9 let:
1. místo - Artur Němeček
3. místo - Rozálie Hráská

Kategorie od 10 do 12. let:
2. místo - Týna Sofia Volfová
3. místo - Martin Podlešák

Kategorie od 13 do 15 let:
2. místo: Martin Nývlt
3. místo: Jan Bouček

Žákům a pedagogům děkujeme za přípravu 
a úspěšnou reprezentaci školy.
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www.spsow.cz

Hronov 
Elektrotechnika a strojírenství 
Hostovského 910 – hl. budova 

Vrchlického 538 – odb. dílny

Velké Poříčí 
Design, polygra e, oděvní tvorba 
Náchodská 241 – ateliéry, dílny, 
salon, polygra cké centrum,
domov mládeže 

pátek 19. ledna 2024   14:00–17:00 
sobota 20. ledna 2024   9:00–12:00

DNY OTEVŘENÝCH 
DVEŘÍ

Střední průmyslová škola Otty Wichterleho

Řezníčkova 451, 547 01 Náchod, tel. 491 423 243, e-mail: sekretariat@gymnachod.cz 
http://www.gymnachod.cz 

Jiráskovo gymnázium 
v Náchodě 

zve žáky pátých a devátých ročníků 
a jejich rodiče na 

Den otevřených dveří 
ve čtvrtek dne 18. ledna 2024. 

Program 

16,00 - AULA - setkání vedení školy se žáky 9. tříd 
a jejich rodiči. Informace o čtyřletém gymnáziu. 

17,00 - AULA - setkání vedení školy se žáky 5. tříd 
a jejich rodiči. Informace o osmiletém gymnáziu. 

Od 15,30 do 19,00 pro Vás budou připraveny 
interaktivní akce, divadelní a hudební vystoupení, výstavy 
a prezentace a možná přijde i kouzelník… 

Podrobnější program naleznete na www.gymnachod.cz. 
Na Vaši účast se těší vedení školy i celý pedagogický sbor. 

 
 

Uvedena je hrubá mzda včetně benefitů po plném zapracování, 
pracoviště Červený Kostelec / Velké Poříčí. 

www.sgc.cz, personalni@sgc.cz, tel. 491 467 443

operátor/ka gumárenské výroby, 
mzda 36 000 Kč až 38 000 Kč měsíčně.

Saar Gummi Czech, evropský leader ve výrobě 
vytlačovaných pryžových těsnění pro automobily, 
hledá zaměstnance na pozice:

25 dní dovolené + 12 dní bonusového volna 
ročně navíc.
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Zprávy z Domova důchodců police n. M.
Milí spoluobčané,

dovolujeme si Vás 
opět poinformovat 
o dění v našem domově. 
Ačkoliv tyto řádky čte-
te již v novém roce, rádi 
bychom se ještě ohlédli 

za závěrem roku předchozího. Bohužel ne 
všechny plánované akce se opravdu usku-
tečnily jako například zářijové Babí léto, 
nebo tradiční Mikulášská. Obě tyto akce 
jsme museli zrušit kvůli zdravotním potí-
žím našich uživatelů. Něco uspořádat se ale 
přece jen podařilo:

Na podzim nás opět potěšilo svou ná-
vštěvou DUO RUGGIERI – italský zpěvák se 
svou partnerkou tanečnicí. Jejich vystou-
pení se stávají v našem domově již tradicí 
a pokaždé přilákají široké publikum.

V předvánočním čase se náš domov za-
čal pomalu měnit – na chodbách a v respi-
riích se objevily dekorace z chvojí, světýlka 
a další výzdoba, kterou vytvořily nejen akti-
vizační pracovnice, podíleli se na ní i někte-
ří zruční uživatelé domova. Speciální podě-
kování patří vedoucí kuchyně paní Renatě 
Patzeltové za krásný (a voňavý!) perníkový 
betlém, který každoročně peče pro radost 
nejen obyvatelů a zaměstnanců našeho do-
mova, ale i rodinných příslušníků a přátel, 
kteří je přijdou navštívit. 

V polovině prosince jsme v našem 
domově s radostí přivítali pana Miloše 
Kleinera s jeho fotografiemi. Na velké plátno 
nám promítl obrázky krajiny Broumovska 
a Krkonoš - místa nám obvykle dobře zná-
má, ale zachycená uměleckým okem foto-
grafa… Děkujeme panu Kleinerovi za krás-
ný vizuální zážitek i průvodní slovo.

 Mezi další milé návštěvy patří vy-
stoupení dětí ze Základní školy Suchý Důl 
se svou besídkou na motivy pohádky Anděl 
Páně. Po povedeném vystoupení pak děti 
ještě podarovaly naše uživatele vlastno-
ručně vyrobenými dárečky! Všem dětem 
i učitelům ještě jednou mockrát děkujeme 

za vstřícnost, srdečnou návštěvu a překrás-
ný zážitek…

V předvánočním týdnu jsme pro naše 
uživatele uspořádali Štědrovečerní poseze-
ní. Společenská místnost byla vánočně vy-
zdobena, na stolech vonělo cukroví, prostě 
vánoční posezení, jak má být. Za sponzor-
ský dar v podobě občerstvení pro uživatele 
mockrát děkujeme Střední škole hotelnictví 
z Teplic n. M.  O hudební program se posta-
rali učitelé a děti z polické „ZUŠky“, kteří do-
razili ve velmi hojném počtu. Jejich koncert 
všechny přítomné moc potěšil. Děkujeme! 
Akce nebyla jen pro uživatele domova, ale 
i pro jejich nejbližší. Dále pak děkujeme 
za návštěvu zástupcům z Městského úřadu 
Police n. a dalším hostům z řad dobrovol-
níků a přátel domova. Nechybělo ani roz-
balování dárků pro uživatele. Mezi dárky 
byla i přáníčka od dětí ze ZŠ Bukovice. I těm 
mockrát děkujeme za to, že na nás myslí.

Náš domov se také letos zapojil do pro-
jektu Českého rozhlasu Ježíškova vnou-
čata. Tato dobročinná akce se zaměřuje 
na osamělé seniory, kterým je plněno jejich 
vánoční přání. Můžeme říci, že akce byla 

stoprocentně úspěšná, protože všechna 
přání našich uživatelů byla splněna a (až 
na jednu výjimku) osobně předána. Nutno 
dodat, že setkání seniora s „Ježíškovým 
vnoučetem“ je obvykle mnohem důležitěj-
ší, než dárek samotný. Je úžasné zjišťovat, 
že existuje mnoho dobrých lidí, kteří myslí 
na druhé. Dárci mnohdy váží i dlouhou ces-
tu, aby mohli někoho osamělého obdarovat 
nejen věcným dárkem, ale zejména svou 
přítomností. Všem takovým patří obrovský 
dík.

 Takové bylo tedy v našem domo-
vě zakončení roku 2023. Přelom roku může 
být i pro mnohé z Vás obdobím bilancování 
starého roku a plánováním a stanovová-
ním předsevzetí a přání do roku nového. 
Za celý domov tedy ze srdce přeji našim uži-
vatelům, zaměstnancům, dobrovolníkům, 
spolupracovníkům i Vám čtenářům těchto 
řádků splnění všech přání, předsevzetí, ze-
jména pevné zdraví, hodně štěstí, radosti, 
úspěchů, dobré vztahy a milá setkání v no-
vém roce 2024.

Mgr. Jana Šrámková, 
ředitelka Domova důchodců Police n. M.

Charitativní akce v polické Dřevěnce
V pondělí 11. prosince se uskutečnila 

ve staré škole Dřevěnce charitativní akce.
Za účasti starosty města Police nad 

Metují Mgr. Jiřího Škopa, místostarosty 
pro kulturu Mgr. Jaroslava Součka, ředitele 
Muzea Náchodska Mgr. Oldřicha Schejbala 
a Bc. Drahomíry Večeřové došlo k předání 
charitativních darů - 148  párů ručně plete-
ných ponožek, 50 ušitých polštářů, 52 žínek 
a 11 speciálních taštiček na opiáty zástup-
kyním Hospicu v Červeném Kostelci, paní 
ředitelce DD v Polici nad Metují Mgr. Janě 
Šrámkové a paní ředitelce Centra sociál-
ních služeb Naděje v Broumově Mgr. Evě 
Kašparové.

Šikovné ženy, bez nichž by se akce ne-
uskutečnila - paní Věra Petrová, Mgr. Eva 
Šustková, Marta Dubišarová - bohužel 
nezúčastnila se kvůli nemoci, Ing. Hana 

Vančurová, Ing.  Mgr. Jiřina Hejnová 
a Ing. Dana Švecová uslyšely poděkování 
za svoji dobrovolnou práci a obdržely vá-
noční dárek. Poděkování vyslovili všichni 
zástupci a zástupkyně výše uvedených in-
stitucí a speciální poděkování patřilo paní 
Ing. Mgr. Jiřině Hejnové za její aktivitu 
v charitativní oblasti a více jak patnáctile-
tou aktivní práci pro “Oživlou Dřevěnku”.

Setkání proběhlo v přátelské téměř ro-
dinné pohodě, za účast všech pozvaných 
a jejich slova uznání a všechny dary včetně 
nádherných květnových děkuje jménem 
všech

Dana Švecová
PS.: Protože budeme v charitativní činnos-
ti dále pokračovat, dovolujeme si oslovit 
Vás, občany, s prosbou. Pokud máte doma 
pletací přízi vhodnou na ponožky, froté 

látky na žínky, damašek na polštáře a látky 
na taštičky a nepotřebujete tento materiál 
nebo byste jej měli vyhodit, vzpomeňte si 
na naši činnost a přineste nám jej, prosím, 
do polického Infocentra. Bude využit na vý-
robu výše uvedených věcí stejně jako ten 
donesený na Charitativní bazary.

Předem Vám moc všechny děkujeme!
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Užijte si zimu v Kladském pomezí 
První sníh letoš-
ní zimy zasypal 
Kladské pomezí již 
na sklonku listopadu 
a bílé pokrývky bylo 
tolik, že se ihned za-

čalo s úpravou prvních běžkařských tras. 
Doufejme, že takto příznivé bude celé 
zimní období. 

Náš region se sněhovými podmínkami 
nikdy nevyrovná nedalekým Krkonoším 
a sousedním Orlickým horám, ale rozhod-
ně má co nabídnout. Zvlněný reliéf zdejší 
krajiny je jako stvořený k běžeckému ly-
žování. Užijte si pozvolná stoupání, mírné 
sjezdy a krásné daleké rozhledy do kraje. 
Díky tomu, že Kladské pomezí není typic-
kou zimní destinací, čeká vás zde naprostý 
klid a ničím nerušená příroda. Síť tratí je 
propojena s oblastí Broumovska i polským 
národním parkem Góry Stolowe. Celkem je 
možné projet více než 300 km tras, které 
jsou pravidelně strojově upravovány. 

O kvalitní údržbu bílé stopy se starají 
spolky, města a obce za finanční podpory 
Královéhradeckého kraje. Ještě před samot-
ným zahájením běžkařské sezóny proběhla 
schůzka koordinátorů, kteří mají úpravu 
tratí a jejich dobrou sjízdnost na starosti. 
Roli hlavního koordinátora již 24. sezónu 
zastává organizace destinačního manage-
mentu, Kladské pomezí, o.p.s., která záro-
veň vytvořila a spravuje praktický web ski.
kladskepomezi.cz. Najdete na něm nejen 
přehled tratí v jednotlivých oblastech 
Kladského pomezí a Broumovska, ale pře-
devším aktuality o jejich sjízdnosti a ne-
chybí zde ani tipy na další zimní možnosti 
vyžití. 

Užijte si čas zimních radovánek a spor-
tů v Kladském pomezí, litovat nebudete! 
Během svého putování zimní krajinou neza-
pomeňte vystoupat i na některou z rozhle-
den, kterých zde najdete hned několik, nebo 
se zahřejte v některé z turistických chat. Bc. Markéta Tomanová 

manažer pro styk s veřejností

MAS Stolové hory - komunitní sociální práce
Pozvánka pro pečující o své blízké 

V rámci projektu OPZ+ Společně pro 
MAS Stolové hory vzniká svépomocná sku-
pina pro neformální pečující. Je určena pro 
všechny, kteří krátkodobě či dlouhodobě 
pečují například o staré rodiče, nemocného 
partnera/ku, dítě se znevýhodněním, osobu 
s autismem a další. 

Tato skupina je místem, kde můžete 
sdílet své každodenní zkušenosti, radosti 
i výzvy, které přináší péče o blízké. Jsme 
přesvědčeni, že vzájemná podpora a sdíle-
ní mohou pomoci nejen v získávání nových 
informací a rad, ale i ve zvyšování pocitu 

sounáležitosti a pochopení. Setkání jsou na-
vržena tak, aby také poskytovala příležitost 
k odpočinku a regeneraci. Můžete proto jen 
naslouchat a pokud se na to nebudete cítit, 
nemusíte se aktivně zapojovat.

První setkání skupiny se uskuteční 
25. ledna 2023 od 15h, ve druhém patře 
Obecního úřadu ve Velkém Poříčí, účast je 
zdarma.

Pokud jste pečující a pozvánka do sku-
piny Vás zaujala, napište, prosím, e-mail 
Tereze Skalové, na adresu: skalova@mas-
-stolovehory.cz nebo zavolejte na číslo: 

730514364, čímž se k 1. setkání přihlásíte.
Jestli máte ve svém okolí někoho, kdo 

pečuje o svého blízkého, tuto pozvánku mu, 
prosím, pošlete.

V novém roce vám přejeme hlavně zdra-
ví a otevřenou mysl :-)

Iva Bořková a Tereza Skalová
MAS Stolové hory - komunitní sociální práce

Hospic Anežky České v Červeném 
Kostelci hledá nové dobrovolníky

Chcete smysluplně 
využít svůj volný čas? 
Chcete být součástí 
týmu, který se stará 
o pacienty v pokroči-
lém stadiu onemocně-
ní? Staňte se dobrovol-
níkem v Hospici Anežky 
České v Červeném 
Kostelci. Stačí, když vě-
nujete 3 hodiny svého 
času za měsíc. Můžete 
krátit čas potřebným přímo u lůžka pacienta, obsluhovat malou čajov-
nu, vypomáhat s lehkou administrativou, pečovat o květiny apod. 

Dobrovolníci napomáhají k vytváření osobité rodinné atmosféry 
a nezaměnitelným způsobem rozšiřují naši hospicovou péči a služby. 
Rádi přivítáme i Vás do našeho kolektivu.

Kontakt na koordinátorku dobrovolníků Ing. Michaelu Špulákovou, 
tel: 605 223 900, email: spulakova.m@hospic.cz

Oblastní charita Červený Kostelec, středisko Hospic Anežky České, 
5. května 1170, 549 41 Červený Kostelec

Za Hospic Anežky České,
Michaela Špuláková

Zapojte se do pomoci 
rodinám s dětmi s postižením 
staňte se hostiteli

Máte otevřené srdce
a chuť pomáhat?

Ozvěte se nám!

Jiří Raichl
koordinátor homesharingu
601 383 988 
raichl@centrum-orion.cz

hledáme hostitele

Pečujete o dítě s postižením 
a zaujal Vás homesharing? Ozvěte se nám také.

Hostitel si bere dítě pravidelně
do péče na domluvenou dobu 
a společně tráví čas.

www.centrum-orion.cz                          www.homesharing.cz
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Zimní spánek mladých hasičů
Ačkoliv sportovní sezóna v září začala, 

tak po náročném podzimu je třeba si trochu 
odpočinout.

Zimní spánek u mladých hasičů ale ne-
trvá celou zimu, jako u některých zvířátek 
a vůbec to neznamená přerušení činnos-
ti. Trochu si jen potřebujeme oddechnout 
od soutěží a tréninků.

A tak jsme na konci října pouštěli dra-
ky a v listopadu jsme se vydali na výlet 
do Hradce Králové.

Cestovali jsme dopravními prostřed-
ky. Hned po ránu měl autobus z Broumova 
zpoždění a vlak jsme pak stihli jen díky 
rychlému úprku z autobusu na nádraží. 
Naštěstí i na toho posledního, nejpomalej-
ší a nejmenšího člena, paní průvodčí po-
čkala. Šťastně a v poklidu jsme pak dojeli 
do Hradce Králové.

Tady jsme se pěšky přesunuli k fakultní 
nemocnici, kde se v zadní části skrývá důle-
žitá složka záchrany obyvatel.

Sídlí zde jednotka letecké záchranné 
služby.

Po lehkém bloudění po areálu, jsme 
i mi, tento objekt našli.

Uvítal nás, náš kamarád Míla Jakubec, 

který sice bydlí v Hradci, ale Polici nad 
Metují velmi rád navštěvuje. Raději tedy 
soukromě, autem, než služebně, vrtulní-
kem. Jak nám sám řekl.

Udělal si pro nás čas mezi noční službou 
a následnou další šichtou, za což mu velmi 
děkujeme.

Jeho poutavý výklad myslím všechny 
zaujal a strávili jsme tam příjemné dvě ho-
dinky. Po spoustě zajímavých informacích, 
jsme si mohli prohlédnout vrtulník a s vel-
kou opatrností do něj i vlézt. Poté, si děti 
vyzkoušely záchranu a přesun pacienta 
do vrtulníku. Nejprve trénovaly resuscitaci 
na figuríně, pak ale přistoupily k záchra-
ně kamaráda. Fixovaly dobrovolníka Ráďu 
do ochranného obalu a přenesly jej na no-
sítka. Společně ho pak přepravily a umísti-
ly do vrtulníku. Výletu se účastnily téměř 
všechny děti od tříleté Johanky a Ondry, až 
po dorostence Míšu a opravdu všechny děti 
vypadaly zaujatě a nezaznamenala jsem ni-
koho kdo by se nudil.

Takových stanic jako je v Hradci Králové, 
je v republice šest. Jeden takový vrtulník 
stojí 160 milionů.

Piloti mají jistě i se všemi záchranáři 

opravdu velmi zodpovědnou a nebezpeč-
nou práci a mi jim za jejich nasazení pro 
naše životy velmi děkujeme. Až příště usly-
šíte a uvidíte žlutý vrtulník Kryštof, podě-
kujte v duchu za jejich ochotu a popřejte 
jim šťastný dosed zpět na základnu. Věřte, 
že i obyčejný pták, který zrovna nestihne 
uhnout, může tyto odvážné kluky ohrozit. 
Cesta zpět již byla poklidná a všichni jsme 
se v odpoledních hodinách dopravili zpět 
do Police nad Metují.

Prosinec pak věnujeme Vánocům.
Malovali jsme přáníčka pro naše členy 

SDH Velká Ledhuje, která jsme následně 
roznesli a udělali tak seniorům malou ra-
dost před Vánoci.

A jistě nás neminula ani procházka 
sněhem ke stromečku, kde jsme zanechali 
mlsky pro zvířátka.

A pak hurá na čekanou pod ty naše stro-
mečky doma.

Přejeme vám úspěšný Nový rok a slunce 
nad hlavou i v duši po celý rok 2024.

Vedoucí mladých hasičů Velké Ledhuje, 
Jana Kollertová, Aleš Trojtl, 

Miroslav Kollert a Bára Trojtlová

Když anděl tančí s čertem
Tento článek píšu několik dní po mikulášské zábavě spolku 

Dobročinný fond pro pozůstalé a stále jsem plný pozitivních dojmů 
z toho velmi vydařeného sobotního odpoledne 2. prosince 2023. 
Bylo příjemné sledovat, jak se všichni dobře baví. Poděkování pa-
tří úplně každému, kdo se na zábavě podílel, ať už přinesl balíček 
do mikulášské nadílky, pomohl s losováním a rozdáváním dáreč-
ků, připravil drobné občerstvení, nebo prostě jen přišel a potěšil 
nás svojí přítomností. Zvláštní poděkování patří kapele Ohrada 
z Broumova, která hrála výborně k tanci i poslechu, měla široký 
repertoár a zahrála nám i několik písniček na přání. Bez jediné chy-
bičky nás pohostila suchodolská hospůdka Kačáma, moc děkujeme 
za vstřícný přístup. Jaká by to byla mikulášská zábava bez Mikuláše, 
čerta a anděla, ti byli také úžasní.

Vzhledem k nočnímu přívalu sněhu jsme měli obavu, jaká 
bude účast, ale opět přišlo téměř 50 členů a členek spolku. Pana 
Kováře závěje nezaskočily a všechny zájemce bezpečně přivezl 
a odvezl. Přivítat jsme mohli také věrného účastníka našich akcí, 
místostarostu Police nad Metují pana Radka Starého. Jsme rádi, že 
se v naší společnosti cítí dobře a děkujeme za pod-
poru. Tentokrát přišel i s manželkou, ale některým 
přítomným dámám se přesto podařilo ulovit si ho 
na taneček.

O předtančení se postaraly suchodolské ma-
žoretky pod vedením paní Kozlíkové. Děvčata nám 
udělala ohromnou radost svým povedeným vystou-
pením v hasičském stylu, vždyť náš spolek založili 
v roce 1924 právě hasiči. Byl to krásný začátek od-
poledne. Poté už nás bavila kapela Ohrada a taneční 
parket nezůstával prázdný. Hudebníci i naše nohy 
si odpočinuli teprve, když mezi nás přišel Mikuláš 
s čertem a andělem a s jejich nadílkou. Balíčků bylo 
hodně, ale přesto se na všechny členy nedostalo. Ne, 
že by snad letos někdo zlobil a nezasloužil si potě-
šit, ale zkrátka na někoho se v tombole usmálo větší 
štěstí. Třeba na mě a moji přítelkyni, až jsme se mu-
seli trochu stydět. Ale je pravda, že jsme měli mož-
ná nejvíc losů. Některé dárečky byly užitečné, jiné 
byly pro potěchu oka či jazyku, zejména ty ručně 

vyráběné zaslouží velké uznání.
Po nadílce se vrátila na pódium kapela a my jsme se vrátili na ta-

neční parket, kde s námi zůstal i Mikuláš se svojí družinou. Anděl si 
zatančil s čertem a obzvlášť šťastné byly dámy, které měly možnost 
zatančit si s Mikulášem, s nebeskou bytostí. Na rozloučenou nám 
všem anděl požehnal a popřál klidné vánoční svátky a hodně zdraví 
do nového roku. Byly to kouzelné chvíle, na které budeme dlouho 
vzpomínat.

Také my Vám přejeme za náš spolek ať jste zdraví a prožijete 
spokojený rok 2024. Výbor spolku se bude muset v letošním roce 
zamyslet nad vybíráním a vyplácením pohřebného a provést takové 
změny, aby nás tento zavedený systém, vzhledem k trvalému úbytku 
členů, finančně nezruinoval. Co však měnit nechceme, to jsou tato 
naše společná setkávání a výlety. V minulém roce se nám všechny 
akce moc vydařily a nastavenou laťku chceme udržet i letos. Přijďte 
s námi v červnu oslavit 100 let od založení Dobročinného fondu pro 
pozůstalé a uvidíte sami.

Lukáš Rutar, předseda spolku
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Naše Broumovsko nabídne kurzy regionální  
žurnalistikypro širokou veřejnost

Máte pocit, že lokální média nepí-
ší o tématech, která skutečně hýbou 
regionem? Chybí vám články o téma-
tech, které zajímají vás a vaše okolí? 
Poznejte novinářskou práci a podpoř-
te kvalitní regionální žurnalistiku. 
Zpravodajský server Naše Broumovsko 
otevírá od jara 2024 sérii bezplat-
ných novinářských kurzů pro širokou 
veřejnost. 

Regionální médium umožňuje refero-
vat o lokálním dění v detailech a souvislos-
tech, které celostátní média opomíjejí. Je 
místem pro pozitivní příběhy, pomáhá bu-
dovat místní identitu, podporuje zdravou 
hrdost a dává hlas nejrůznějším skupinám 
obyvatel a jejich každodenním zájmům. 
Lokální média mají proto nezastupitelnou 
roli ve snaze zlepšovat místo, kde žijeme 
a vytvářet demokratičtější prostor. 

Nyní máte možnost přispět k rozvo-
ji regionální žurnalistiky i vy. Jak na to? 
Přihlaste se na sérii čtyř bezplatných 
workshopů, které se budou konat v prv-
ní polovině roku 2024 (data konání bu-
dou včas oznámena). Půldenní víkendová 

setkání jsou určena každému, kdo má 
chuť psát a přispívat k větší informova-
nosti v regionu. Kurzy pořádané zpravo-
dajským webem Naše Broumovsko se ko-
nají pod záštitou Masarykovy univerzity 
v Brně a přiblíží zásady novinářské práce, 
dají prostor vyzkoušet si nové dovednosti 
v praxi a získat cennou zpětnou vazbu. 

Účastníci se dozvědí mimo jiné, jak 
pracovat se zdroji, jak nenaletět dezin-
formacím, čím okořenit texty o lokálních 
akcích a jak poutavě referovat o dění 
a lidech kolem sebe slovem i obrazem. 
Neodmyslitelnou součástí workshopů 
bude práce s různými novinářskými for-
máty, zpravodajskými a publicistickými, 
účastníci se naučí, jaký je mezi nimi roz-
díl a prostor bude věnován editacím textů. 
Kurzy povedou zkušení odborníci jako je 
specialistka na regionální média a vedoucí 
Katedry mediálních studií a žurnalistiky 
na FSS MU Lenka Waschková Císařová, od-
bornice na mediální vzdělávání a nezávis-
lá novinářka Lucie Römer, šéfredaktorka 
Našeho Broumovska Michaela Mašková 
nebo publicistka Petra Kultová se zkuše-
ností rešeršní specialistky Českého roz-
hlasu. O své zkušenosti se podělí také edi-
torka a konzultantka Hana Valentová.

Projekt vznikl díky organizaci 

Journalismfund Europe, která podporu-
je kvalitní nezávislou žurnalistiku na-
příč Evropou včetně regionálních médií 
na periferiích. Nápad redakce Našeho 
Broumovska na uspořádání série novi-
nářských workshopů pro veřejnost uspěl 
v početné konkurenci 120 mezinárod-
ních projektů, když byl vybrán jako jeden 
z 25 vítězných nápadů. Návrh byl také 
součástí finální přihlášky Broumova o ti-
tul Evropské hlavní město kultury. Díky 
podpoře Journalismfundu může Broumov 
uskutečnit dalších ze svých plánů i bez 
titulu. 

Své dotazy a přihlášky adresujte ga-
rantkám projektu Michaele Maškové (mi-
chaela.plchova@aprb.cz) a Petře Kultové 
(petra.kultova@broumov2028.cz). Počet 
míst je omezen. Těšíme se na účastní-
ky a účastnice všech věkových kategorií 
a profesí, předchozí novinářské zkušenos-
ti nejsou podmínkou. 

Tento článek byl podpořen 
Journalismfund Europe v rámci grantového 
programu Local Media for Democracy.
Autorka: Petra Kultová, nase.broumovsko.cz

Astronomický klub  Po l i ce  nad  Metuj í

oBloha v lEDNU
Na mapce je zobrazena oblast oblohy, která pro zimní oblohu 

není příliš charakteristická. Zakreslená souhvězdí patří již k obloze 
jarní.

Podíváme-li se na oblohu v lednu kolem 6. hodiny a 30. minuty 
jihovýchodním směrem, uvidíme nad obzorem velmi jasnou plane-
tu Venuši a poměrně málo jasný Merkur. Na mapě je vidět také úzký 
srpek Měsíce, který bude poblíž uvedených planet dne 7. ledna  
(v 6. hodin 30 minut).

Meteorický roj Kvadrantidy
má v roce 2024 nepříznivé pozorovací pomínky. Maximum nastane 
4. ledna.

Astronomické úkazy v roce 2024
Letošní rok bude na „velké astronomické úkazy“ chudý. Pouze 

18. září budeme pozorovat nenápadné částečné zatmění Měsíce.
Na projekty údržby astronomické pozorovatelny 

na Havlatce byla poskytnuta dotace z dotačního programu 
města Police nad Metují.

Pohledy do vesmíru
SLUNCE 20. ledna v 15 hodiny 7 minut SEČ vstupuje do znamení 
 Vodnáře,v lednu se den prodlouží o 1 hodinu a 6 minut,
 Země je Slunci nejblíže 3. ledna ve 2 hodiny 
 (147,1 miliónu km),
MĚSÍC 4. v poslední čtvrti, 11. v novu, 18. v první čtvrti, 
 25. v úplňku,
MERKUR začátkem ledna ráno nízko nad jihovýchodním   
 obzorem,
VENUŠE ráno nízko nad jihovýchodním obzorem,
MARS  není pozorovatelný,
JUPITER po celou noc v souhvězdí Berana,
SATURN večer nad jihozápadním obzorem v souhvězdí Vodnáře,
URAN po většinu noci v souhvězdí Berana,
NEPTUN večer vysoko nad jihozápadním obzorem v souhvězdí 
 Ryb

Karel VACEK, Astronomický klub Police
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Mateřské centrum Ma Mi Na
Workshop Adventní 
věnce a Mikulášské 
divadlo

Díky finanční podpoře města Police nad Metují jsme 
mohli na začátku listopadu a prosince připravit další vel-
mi vydařené akce s názvem Workshop Adventní věnce 
a Mikulášské divadlo. Workshop jsme vzhledem k většímu 
počtu účastníků uspořádali v prostorách Muzea papíro-
vých modelů, čímž mu velice děkujeme. Mikulášské diva-
dlo proběhlo v našem mateřském centru. Pro maminky 
a děti si žáci ZUŠ Police nad Metují připravili dvě krátká 
představení. Jako dárek dostaly všechny děti mikulášský 
balíček s dobrotami. Děkujeme za Vaši účast. 
Dopoledne MC nabízí programy maminkám a jejich 
dětem vždy od 9:00 – 11:00 hod. 
Pondělí  pro těhotné a maminky s dětmi do 1 roku 
 s programem 
Úterý  pro chodící děti cca od 1 do 2 let s doprovodem 
Středa  Zvídálek – program pro rozvíjení návyků 
 a samostatnosti předškolkových dětí cca od  
 2,5 let (podle zralosti dítěte a uvážení rodičů) 
Čtvrtek   9:15 – 11:00 Angličtina pro nejmenší. První  
 seznámení s angličtinou. Věk dětí neomezen.
Pátek –  výlety po okolí – 1x / 2x do měsíce 
 (Veronika  Ansorge, tel. 721 543 805)

ODPOLEDNÍ PROGRAMY 
Pondělí 15:00 – 17:00 Hlídání dětí od 1 roku do 6 let cer-
tifikovanou chůvou Martinou Macounovou. Rezervace nut-
ná do neděle 20 hod. Cena 90 Kč / hod. (tel: 723 731 987)
                  17:00 – 17:45  Tanečky                                               
Úterý        18:15 – 20:15  Keramika pro dospělé                                                                      
Středa      13:00 – 17:00  Angličtina pro děti 2–12 let
Čtvrtek     17:00 – 19:00  Pokec pro maminky

Za finanční podporu děkujeme městu Police nad Metují. 
Do nového roku 2024 přejeme hodně zdraví a ať jste obklopeni lidmi, kteří Vás mají 

rádi.
Bližší informace na FB nebo po telefonické domluvě. Těšíme se na Vás

Za MC MaMiNa Veronika Ansorge

INFothErMa 2024
Srdečně zveme všechny občany 

obce na výstavu INFOTHERMA 2024. 
Výstava se bude konat ve dnech  

22. -25. ledna na Výstavišti Černá louka 
v Ostravě. 

Výstava je tradičně věnována vy-
tápění, úspoře energií a využívání ob-
novitelných zdrojů. Zcela poprvé se 
na výstavě představí občanům i pro-
blematika komunitní energetiky, tedy 
možnosti sdílení energie v rámci sdru-
žení menších či větších skupin oby-
vatel. Ta přispěje ke snížení nákladů 
na energie, zvýšení energetické nezá-
vislosti a bude mít rovněž pozitivní vliv 
na životní prostředí.

Vstupenku si můžete po registraci 
stáhnout zdarma na:
www.infotherma.cz/
volna-vstupenka-infotherma-2024

Pevně věříme, že se v Ostravě v led-
nu 2024 uvidíme a budeme Vám moci 
nabídnout spoustu cenných rad a mo-
derních řešení v problematice úspor 
za vytápění a energie.

Vše o výstavě najdete na našich 
webových stránkách www.infotherma.
cz
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Senior klub Ostaš
Listopadové setkání Senior klubu Ostaš 

21. listopadu 2023 na sále Pellyho domu 
se neslo v duchu poesie. Nejdříve paní 
Pivoňková přivítala přítomné a Ivanka 
Richterová nás seznámila s kulturními pro-
gramy o letošních Vánocích.

Na zahájení nám tradičně vystoupili 
žáci místní ZUŠ : Václav Exner - akordeon, 
Jaroslav Trojtl a Petr Ševců - so‘lový zpěv, 
Klaudie Šplíchalová - zobcová flétna pod 

vedením paní učitelky Miriam Blažkové. 
Za svůj vynikající hudební výstup obdrželi 
čokoládu a bouřlivý potlesk.

Hostem našeho setkání byla hronov-
ská básnířka, paní Lidmila Kubinová. 
Zaposlouchali jsme se do krásných básní 
inspirovaných životem. Velmi netradičně 
nás seznámila se svými verši. V této hek-
tické, mnohdy neradostné době, bylo její 
vystoupení pohlazením na duši. Své básně 

prokládala vzpomínkami na rodinu, rodný 
kraj. Zavzpomínala na naše rodáky - Aloise 
Jiráska, Boženu Němcovou, bratry Čapkovy. 
Byl to prostě takový „ filigrán poesie „. Tak 
také nazvala svou knihu. Nachází správ-
ná slova k vyjádření upřímných myšlenek 
a zkušeností. Velice děkujeme, že paní 
Kubinová si našla čas a přišla mezi nás.

Výbor Senior klubu Ostaš

Adventní čas Senior klubu Ostaš
Toto krásné roční období jsme dne 7.12.23 

zahájili výletem. Přijel pro nás krásný pano-
ramatický autobus pro 50 osob firmy MBR 
z Náchoda. Pan Milan Brich, majitel a naše 
kontaktní osoba nám vždy při objednávce 
ochotně vyjde vstříc a řidič pan Všetečka byl 
skvělý. V 9.30 hod. jsme vyjížděli z polického 
náměstí. Všude bylo hodně sněhu a náš první 
cíl byl Hrádek u Nechanic. Byli jsme okouzleni 
ve vánočně vyzdobených interiérech, kde jsme 
se seznámili s historií Vánoc, jejich zvyky a tra-
dicemi. Mladý sympatický průvodce nás sezná-
mil, jaké se dávaly na stromeček první ozdoby, 
co se podávalo ke štědrovečerní večeři a další 
zajímavé věci, týkající se těchto nejkrásnějších 
svátků v roce. Zámek je nejmladším neogotic-
kým zámkem v ČR. Reprezentativní interiéry 
jsou vybaveny množstvím starožitných prvků 

z Itálie a Rakouska. Portály, vyřezávané dřevě-
né stropy, umělecké předměty, vzácné obrazy. 
Zámek byl hlavním reprezentativním sídlem 
hrabat z Harrachu.Pak následovala cesta au-
tobusem do Hradce Králové, kde byl rozchod 
dle libosti na oběd a v 15.00 hod. jsme se sešli 
před Muzeem Východních Čech. Historická bu-
dova byla postavena podle plánů význačného 
českého architekta Jana Kotěry. V roce 1995 
byla prohlášena národní kulturní památkou. 
Budovu jsme si prošli celou a viděli aktuální 
výstavy např.: Lovci a zemědělci před 7500 
lety, Jan Žižka a husité ve východních Čechách, 
Cesty Města, která přibližuje historii Hradce 
Králové a „ Kouzlo hraček „, rádi jsme zavzpo-
mínali s čím jsme si jako děti hráli. Náš výlet byl 
skvělý a do posledního místečka vyprodaný.

Tím vše neskončilo, jako každým rokem 
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Advent přichází
a letos dnem 3. 12. vyrazil plnou parou. 

Tak neuctivě bych se o času narození Páně 
neměla vyjadřovat. Ale mám radost, že už 
více jak třicet let nemusíme poslouchat, jak 
nás obšťastňoval děda mráz a jak v Rusku 
oslavují ty své mrazy a bolševické svátky. 
Vždy jsme doma měli ozdobený vánoční 
stromek a babiččina chaloupka na Záměstí 
zářila štěstím. Chaloupka už není a rodin-
ná sešlost je ztenčená, ale já sama v rod-
ném městečku prožívám dětství a zimní 
radovánky, které nás, „Záměšťáky, veselily. 
Řada mých vrstevníků již není, ale věřím, 
že se na mne dívají shůry. Viďte, Záměšťáci“ 
Láďo M., Hanko H., Honzo L. a Mirku R. Čas 
běží a já se brzy octnu tam, kde nic nebo-
lí a sejdu se s těmi všemi, které jsem měla 

ráda a vážila si jich. Všude kolem nás je plno 
hojnosti, ale nejdůležitější jsou lásky plná 
srdce, nezapomínající na ty, kteří strádají 
nemocemi a nepřízní osudu. Ale vraťme se 
do doby soudobé!

Je nám dobře, ale co ti tam, kde se „imer-
vére“ válčí a zabírají území s nebohými 
lidmi. Cožpak se nemohou lidé západního 
a východního ražení dohodnout na míru-
milovném řešení? Ne, co svět světem exis-
tuje, není mezi těmito stranami světa dobrá 
vůle ke klidnému řešení. Ano, jsem člověk 
demokratického ražení charakteru západ-
ního, ale nesnažím se jiným vnucovat svůj 
postoj k životu, vážím si svobody a těžce na-
bité demokracie. Střežme si tyto výdobytky 
a nehazardujme s nimi. A tak by to mělo 

být mezi národy, 
nechť si každý na-
jde postoj svůj bez 

uplatnění násilí. Ale to je moje naivní, ale 
přesto pevná představa. Tolerance lidem 
chybí, a proto ty války, zmary lidských živo-
tů. Co světem svět existuje, válčit se bude, 
protože rozdílnost nás, lidských tvorů je 
přirozená, a proto i naše Evropa je nyní 
v ohrožení. 

Proč takové úvahy, když se máme rado-
vat z narození Ježíška, našeho Krista Pána, 
dětská radost je bezmezná a nás „dospělá-
ky“ povznáší též do sfér radosti a chvilkové 
bezstarostnosti nad lidským údělem. Moje 
úvaha, psaná v prosinci, snad vyjde v lednu 
roku 2024, a nechť se stane zamyšlením 
nad novými časy. Vánoce byly jistě vese-
lé a bohaté. nový rok 2024 nechť se stane 
mementem všech přecházejících časů s ra-
dostmi a starostmi. Přeju všem Poličákům 
a jejím příznivcům zdraví štěstí, dlouhá léta.

Jarca Seidelová

Poděkování
Ráda bych touto cestou poděkovala všem zaměstnancům 

Domova důchodců v Polici n. M. za laskavou a pečlivou péči, která 
byla věnována paní Anně Krtičkové.

Velké díky patří sestřičkám a ošetřovatelům, a to za ochotu, 
osobní přístup a snahu se kterou se o maminku starali a zpříjem-
ňovali jí pobyt do posledního okamžiku života.

Přeji Vám mnoho sil a odhodlání do dalších dní, Vaše práce 
a péče je obrovskou pomocí.

Za rodinu Krtičkovou
Marie Brodzianská  

Recept na hezký nový rok 2024
Vezměte 12 měsíců, pořádně je očistěte od veškeré zlomyslnos-

ti, chamtivosti a nenávisti.
Každý měsíc rozdělte střídavě na 28, 30 a 31 dílků tak, že vystačí 

na celý rok.
Potom každý den upravte tak, že vezmete jednu porci důvěry,
 jednu dávku poctivé práce, dvě dávky dobré nálady, přidáte tři 

vrchovaté lžíce optimismu, čajovou lžičku snášenlivosti, zrnko taktu 
a špetku trpělivosti. 

To vše promíchejte a bohatě zalijte láskou.
Takto připravený pokrm ozdobte kytičkou pozornosti a podá-

vejte s milým úsměvem a dobrým přátelským slovem.
Tak přátelé dobrou chuť.

Přeje František Janeček

jsme se sešli na tzv.  „Vánoční posezení“, které se konalo 12.12.23 
na sále Pellyho domu. Každý člen klubu přinesl krásně zabalený 
dáreček pod stromeček. Rozdali jsme losovací čísla a začla oblíbe-
ná tombola. Nechybělo slavnostní pohoštění ( řízek a bramboro-
vý salát ), víno, pivo, medovina, káva. Pohoštění, které bylo velice 
dobré pro nas připravili majitelé „ Divadelního klubu „ a jídlo též 
roznášeli. Všichni jim za tuto dobrotu děkujeme.

K předvánoční náladě patří si zazpívat krásné vánoční koledy, 
kterých máme přehršle a tak jsme si pozvali Vám všem známé po-
lické ochotníky - Květu Vídeňovou, kytaristu a zpěváka Vladimíra 
Kalvacha. Byli skvělí, rozezpívali celý sál ani se nám nechtělo 
domů. Každý ještě obdržel osobni dárek, který ručně vyrobila paní 
Zdena Vídeňová. Tím jsme ukončili úspěšnou klubovou činnost 
v roce 2023.

V Novém roce 2024 Vám všem přejeme pevné zdraví, štěstí 
a mnoho radostných dní.

Za celý výbor 
Helena Pivoňková 

(předsedkyně S.K.O.)
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Chodníky vznešené Rigy
Když jsem nastupoval do letadla, věděl 

jsem o Rize pouze dvě věci: že je hlavním 
městem Lotyšska a že v bývalých halách, 
kde se montovaly zepelíny, je dnes největší 
tržnice v Pobaltí. A pak tři jména známých 
rodáků: Věra Muchinová, Stalinova oblíbe-
ná sochařka, která vytvořila sousoší Dělník 
a kolchoznice. Dodnes stojí v Moskvě 
na ohromném podstavci a ve zdvižených 
rukou drží svoje pracovní nářadí: ona srp 
a on kladivo. Potom ještě jméno sovětské-
ho hokejového brankáře Artūrs Irbe a sa-
mozřejmě Mark Rothko. (O tom, že režisér 
Sergej Ejzenštejn se narodil v Rize jsem se 
dozvěděl až pár dní po přistání.)

První chodník vznešené Rigy jsem 
ochutnal u Národní knihovny u řeky 
Daugavy. A pak už jich byly kilometry. 
Kilometry chodníků, častěji ve zuboženém 
stavu či téměř neexistující, než aby byly 
hrdými nositeli lidských kroků. Ale ať už 
jsou jakékoliv, jedno mají společné: nevá-
lí se na nich desítky a stovky cigaretových 
nedopalků. Spíš než pečlivosti a čistotnosti 
správy města to přisuzuji stálému větru. Ale 
možná Lotyše podceňuji… Chodník vede 
i přes Vanšu tilts. Později jsem si o něm 
našel informace: „Vanšu tilts je zavěšený 
most přes řeku Daugavu v Rize, jeho dél-
ka je 595 metrů a do provozu byl uveden 
v roce 1981, kdy nesl jméno sovětského 
spisovatele Maxima Gorkého.“ Ještě dvě in-
formace vázající se k mostu a jeho jménu: 
byl krásně vidět z letadla při přistání. A jeho 
jméno funguje jako důkaz, že lotyština zná 
háčky nad souhláskami. Ale zpátky k chod-
níku: po tomhle chodníku bych nechtěl jít. 
Protože chodník, skrz který je vidět vlnění 
hladiny řeky, nebudí důvěru. A navíc je pro 
chodce provoz částečně omezen (to zname-
ná že v půlce šířky chodníku jsou svodidla, 
které člověka nepustí k nejvíc se rozpadající 
části).

Další chodníky jsem okusil 
na Moskevském Forshtatu. Chodníky roz-
bité, unavené a otlučené časem, který po-
stupně přechází do Věčnosti. Tady zůstaly 
ve vzduchu ještě zbytky bolesti a hrůzy, 

protože sem byli nahnáni rižští židé na pod-
zim roku 1941. Nenápadný dům vedle čin-
žáku, kde jsme s Tomášem pět dní bydleli, 
stojí na místě bývalé synagogy.

Často je mezi chodníkem a domem řada 
stromů. Pro mě naprosto nepochopitelně, 
protože mezi chodníkem a domem jsou tak 
dva metry místa. A stromy přerůstají výšky 
domů. Je to jako z nepovedeného hororu 
nebo naopak podařené pohádky, když večer 
je vidět obrysy stromů a uvnitř nich svítí 
okna.

Asfaltový chodník vede i k Rīgas radio 
un televīzijas tornis. Tedy pokud ho mezi 
prorůstajícími keři a trávou pod podráž-
kami bot vůbec najdete. A pokud na as-
faltových boulích chodníku nezakopnete. 
Štíhlá televizní věž je s 368 metry nejvyšší 
lotyšskou stavbou. Její vrchol je nejvyšším 
pevným bodem v Lotyšsku. Ovšem chodník 
nahoru nevede.

Před vlakovým nádražím se chodník 
rozšiřuje do piazzety a uprostřed nabízí 
nečekané setkání se slunečními hodinami. 
Ty jsou vyznačeny v dlažbě a gnomónem je 
rovně stojící člověk. (Tady si dovolím malou 

odbočku: starořecké γνώμων [gnómón] 
znamená „ukazatel“, „indikátor“, „ten, jenž 
dokáže rozpoznat,“ či „ten, kdo dokáže od-
halit“.) Na malou chvíli jsem se stal vlastním 
nástrojem na měření pozemského sluneč-
ního času, tím, kdo dokáže odhalit, tím, kdo 
umí rozpoznat…

Chodníky vznešené Rigy nabízí krásné 
výhledy: na trojici domů pojmenovaných 
Tři bratři, na pravoslavné kostely a kláštery 
i jejich katolické a protestantské protějšky, 
na Pomník svobody, do udržovaných parků, 

ale také přízemnější výhledy: na prodej-
nu Mercedes, zapomenuté lavičky zarostlé 
trávou nebo na zanedbaný dvůr u oprýs-
kaného domu, kde parkují naleštěná auta. 
Ale všeobecně chodníky ukazují ten pravý 
život města. A je vlastně jedno, jestli jsou 
ve vznešené Rize, elegantní Paříži, uspě-
chaném Londýně, meditativní Florencii 
nebo v Praze, jejíž přídomek neumím určit, 
neboť je prostě naše. Jsou všude, jsou zapo-
mínanou duší měst a vyplatí se občas zapo-
slouchat do rytmu jejich sdělení.

Pavel Frydrych

Novoroční...
A. V.
S pokorou hledím k sepjatým dlaním věží, 
na nebi hledám slavnou hvězdu hvězd, 
každý rok do tváře naděje mi sněží 
a skládám dík za bezpečnost svých cest, 
splněné touhy, a nebylo jich málo, 
postavit k dnešku trochu rovný most.
Co se to jen v lidských duších stalo, 
že za pár grošů koupíš čest i ctnost. 
Svět nenávratně ztrácí Boží řád, 
co tedy dneska v Novém roce chtít? 
Snad dobrým lidem lepší zítřek přát 
a i když nevěříš, zkus se pomodlit.

Vybral František Janeček

Desatero rad pro seniory do nového roku
1. Ráno si přispěte. Nebudete muset svítit a ušetříte. 
2. Budete-li vstávat po deváté hodině, můžete vynechat snídani a opět ušetříte.
3. S ohledem na Váš zdravotní stav se v poledne nepřejídejte, nebudete v budoucnu potře-

bovat lékaře a opět ušetříte.
4. Po obědě jděte spát, ať si Vaše tělo odpočine. Můžete tak vynechat odpolední svačinu 

a opět ušetříte.
5. Zařaďte častěji do programu tzv. postní dny a opět ušetříte.
6. Večer choďte brzy spát. Nemusíte svítit, spící se na televizi nekoukají a opět ušetříte.
7. Autem nejezděte, znečišťuje ovzduší. A jsou tu další úspory za benzín.
8. Při výběru potravin vybírejte hlavně v úseku slev. Potraviny jsou již trošku „načaté“, 

budou lehce stravitelné a opět ušetříte.
9. Zbytečně neuklízejte, i drogerie něco stojí.
10. Radujte se z maličkostí (na velké věci stejně nedosáhnete).

Ptáte se, co s tolika ušetřenými penězi? Ty si schovejte na daně, aby tento 
stát mohl vůbec fungovat a také na léčebné výdaje.

Vybral František Janeček
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Matematika a příroda
Ukážeme si, jak se projevují matematické zákonitosti při stavbě 

rostlin. Vyjdeme z tzv. Fibonacciovy (čti „Fibonačiovy“) nekoneč-
né číselné posloupnosti, která vznikne následujícím postupem. 
Začneme dvěma jedničkami a každé další číslo vždy vytvoříme jako 
součet dvou předchozích. Po troše sčítání dostaneme Fiboncciovu 
posloupnost v této podobě:

1, 1, 2, 3, 5, 8, 13, 21, 34, 55, 89, 144, 233, 377, 610, …
Je pozoruhodné, že Fibonacciho posloupnost je „manifestová-

na“ přírodou a to jak v říši rostlinné tak živočišné. Sama příroda 
totiž odhalila, že Fibonacciho čísla nejsou jen tak ledajaká.

Budeme-li např. sledovat rozmístění listů na větvích, uvidíme, 
že další list nevyrůstá přímo nad prvním, ale že je pootočen o ur-
čitý úhel. Když zapíšeme zlomkem o jakou část kruhu je druhý list 
na stonku otočen vzhledem k prvnímu, ukazuje se, že jsou to tyto 
zlomky: 1/2(buk, jilm, trávy), 1/3 (ostřice), 2/5 (většina stromů 
a keřů), 3/8 (len, hledík), 5/13 (smetánka, divizna), 13/34 (jehli-
ce jedlí), 55/144 (květy slunečnic na stonku). Zdá se, že je tohle 
uspořádání pro rostliny výhodné, protože když nejsou listy přesně 
nad sebou, tak si navzájem nestíní. Z různých rozměrů a životních 
podmínek jednotlivých rostlin pak vycházejí různá čísla.

Týká se to nejen uspořádání listů. Zkuste najít borovicovou šiš-
ku. Podívejte se na ni zespodu a spočítejte kolik spirál tvoří šupiny. 
Není to náhodou číslo z Fibonacciovy posloupnosti?

Budete-li si občas více všímat rostlin z pohledu matematika, 
jistě najdete i další příklady. Například u šišek jiných stromů, semí-
nek v květu slunečnice nebo zrnek v klasu kukuřice. Mimochodem, 
třeba semínka slunečnice nebo šupiny borovicové šišky navíc tvoří 
krásné spirály s proměnnou šířkou závitů.

I v živočišné říši najdeme projevy a zákonitosti Fibonacciho po-
sloupnosti, např.: 

Fibonnaciho posloupnost opisuje genealogii včel , stejně jako 
složení jejich pohlaví.

Poměr velikostí dvou po sobě jdoucích komůrek ulity některých 
plžů odpovídá poměru dvou po sobě jdoucích čísel Fibonacciho 
posloupnosti.

Připravil František Janeček

Citáty z kalendáře - leden 2024
 ¾ „Vědění jsou perutě, jimiž se vznášíme do oblak.“ – William 

Shakespeare
 ¾ „Nikoli morálku, ale slušné chování potřebujeme.“ – Oscar Wilde
 ¾ „Umění není věc, je to cesta.“ – Elbert Hubbard
 ¾ „Když si vzpomeneme, že jsme všichni šílení, záhady zmizí a ži-

vot bude dávat smysl.“ – Mark Twain
 ¾ „Šlechetný se nežene do řečí, ale pospíchá do práce.“ – Konfucius
 ¾ „Za vše, co jsem nebo čím se domnívám být, vděčím své mat-

ce.“– Abraham Lincoln
 ¾ „Ať král nebo poddaný, ten je nejšťastnější, kdo našel mír 

ve svém domově.“ – Johann Wolfgang von Goethe
 ¾ „Většina lidí opomíjí příležitost, protože je oblečená v montér-

kách a vypadá jako práce.“ – Thomas Alva Edison
 ¾ „Děti a hodiny nemůžeme pořád natahovat, musíme je taky ně-

kdy nechat běžet.“ – Jean Paul
 ¾ „City se projevují o to méně, čím jsou hlubší.“ – Honoré de Balzac
 ¾ „Lidský život má nesmírnou cenu lásky.“ – Vladislav Vančura
 ¾ „Vrcholem veškerého kacířství je zdravý rozum.“ – Georgie 

Orwell
 ¾ „Někteří způsobují štěstí kdekoli jdou; ostatní, kdykoli ode-

jdou.“ – Oscar Wilde
Vybral František Janeček

MĚSTSKÁ POLICIE
Tak vítejte v novém roce…snad bude lepší, než ten předešlý, 

snad.
V posledních dnech minulého roku, jsme zabezpečovali tradič-

ní akce v adventním čase. 
Odvezli jsme náklad krmení do broumovského útulku. I opuš-

těná zvířata si zaslouží něco k Vánocům. Děkujeme moc paní 
Vávrové, která darovala zvířátkům opravdu přemnoho dobrot.

Vzhledem k tomu, že počasí natropilo také mnoho překvapení, 
asistovali jsme u několika dopravních nehod. Někteří občané mají 
za to, že vlastnit řidičský průkaz je věc zbytečná…Vesele si jezdí, 
aniž by ho měli..,,ne u sebe…ale prostě vůbec.

Jedna z kapitol krádeží vozidel a následného ujetí pachatele 
směrem do Polska, se odehrála i v našem městě.. Poslední slovo 
měli kolegové v Polsku, kteří přikročili i k použití zbraní.

Prováděli jsme kontroly kontejnerových stání, kontrolovali 
jsme hřbitov, obchody…prováděli pochůzky ve večerním čase.

Vrátili jsme několik poztrácených mobilů, dokladů a  karet 
od všeho možného.

Tak šťastné vykročení do roku 2024. 
Petr Zima, ved. strážník MP

Podstata boží služby
Živá bytost nemůže být bez přání. Není jako mrtvý kámen. Musí 

jednat, myslet, cítit a chtít. Když však myslí, cítí a touží hmotným 
způsobem, zaplétá se, a naopak když myslí, cítí a touží ve službě 
Pánu, postupně se osvobozuje ze všeho zapletení. Čím víc je někdo 
zaměstnán v transcendentální láskyplné službě Pánu, tím víc po ní 
touží. To je transcendentální podstatou boží služby. V hmotné služ-
bě existuje bod nasycení, zatímco duchovní služba Pánu nás nikdy 
nepřesytí a nikdy nekončí. Touhu po láskyplné transcendentální 
službě Pánu můžeme stále stupňovat, aniž dosáhneme nasycení 
nebo konce. Intenzivní službou Pánu můžeme transcendentálně 
zažít přítomnost Pána. Vidět Pána tedy znamená být zaměstnán 
ve službě Jemu, neboť služba Jemu a Jeho osoba jsou totožné. 
Upřímný oddaný by měl stále upřímně sloužit Pánovi. Pán ho po-
vede a ukáže mu jak a kde má sloužit.  

Ze Šrímad Bhágavatam vybrala
M. Jandová
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Z Církví

Doba vánoční a liturgické 
mezidobí

Stojíme na prahu nového roku a zane-
dlouho se rozloučíme s blahodárnou vá-
noční dobou. Pokud se Vaše srdce a mysl 
naplnily kromě jiného i radostí a Pokojem 
od narozeného Božího syna, který je podle 
proroka Izaiáše Emanuel - Bůh s námi, pak 
Bohu díky. Uchovejme si všechna obdarová-
ní tohoto času i do dnů příštích a dělme se 
s nimi s druhými kolem nás. Obdivuhodným 
příkladem poutníků za Božím synem - 
Pánem pánů, Králem králů, nám mohou 
být také Tři králové - mudrci se vzácnými 
královskými dary, které si letos připome-
neme a oslavíme 7. ledna, při přeložené 
nedělní Slavnosti Zjevení Páně. V tomto 
čase se také do ulic opět vydají Tříkrálové 
skupinky na finanční sbírku, kterou již 
tradičně pořádá Charita Česká republika. 
Všem koledníkům velmi děkujeme za jejich 
službu a všem dárcům za jakýkoliv finanč-
ní příspěvek. Výtěžek sbírky bude věnován 
na projekty, kterými Charita ČR pomáhá po-
třebným. Touto slavností ukončíme Vánoční 
dobu a 8. ledna vstoupíme do období litur-
gického mezidobí. Je užitečné připomenout, 
že 1. leden je také Světový den modliteb 
za mír a týden od 18. - 25. ledna je tradičně 
vyhlášen jako Týden modliteb za jednotu 
křesťanů. 

Vánoční betlém s jesličkami v polickém 
farním kostele bude vystaven až do svátku 
Uvedení Páně do chrámu (lidově Hromnice), 
tedy do pátku 2. února. Prohlédnout si ho 
můžete v době bohoslužeb nebo individuál-
ně po domluvě s děkanstvím. 

LITURGICKÝ KALENDÁŘ:
1. ledna -  Slavnost MATKY BOŽÍ, PANNY  
 MARIE, Státní svátek 
6. ledna -  Zjevení Páně (Tři králové)
7. ledna -  Slavnost Zjevení Páně (Tří  
 králů), přeložená z 6. ledna
17. ledna -  Památka sv. Antonína  
18. ledna -  Památka Panny Marie, Matky  
 jednoty křesťanů 
21. ledna -  3. neděle v mezidobí (cyklus B)    
24. ledna -  Památka sv. Františka   
 Saleského, biskupa a učitele  
 církve 
25. ledna -  Svátek obrácení sv. Pavla,   
 apoštola
28. ledna -  4. neděle v mezidobí    
31. ledna -  Památka sv. Jana Boska, kněze a  
 zakladatele řádu Salesiánů  
2. února -  Svátek Uvedení Páně 
 do chrámu (Hromnice)

BOHOSLUŽBY V LEDNU: 
 y v úterý a v pátek mše sv.  

od 17 hod.
 y ve čtvrtek mše sv. od 8 hod.
 y v sobotu mše sv. s nedělní 

platností od 17 hod. 
 y v neděli mše sv. od 9.30 hod.

ÚŘEDNÍ HODINY: 
V úterý, ve čtvrtek a v pátek 

po bohoslužbě; případně podle 
potřeby po domluvě s knězem.

Tříkrálová sbírka 2024
„My tři králové jdeme k Vám, 

štěstí, zdraví, vinšujeme Vám. 

Štěstí, zdraví, dlouhá léta, my jsme k Vám 
přišli z daleka. Z daleka je cesta naše, 
do Betléma mysl naše.“

Ve dnech 1. - 14. ledna 2024 bude 
v Polici n. M. a přilehlých obcích probíhat 
tradiční Tříkrálová sbírka, organizovaná 
Charitou ČR. Děkujeme Vám, že otevřete 
dveře svých domovů a podpoříte tuto akci 
finančním darem. Pro ty, které koledníci ne-
zastihnou doma, bude k dispozici poklad-
nička v prodejně KNIHY - PAPÍR - HRAČKY, 
Jiří Kohl, na Komenského náměstí. 

Zároveň zveme do kostela Nanebevzetí 
P. Marie na charitativní Tříkrálový koncert 
polického chrámového sboru v neděli dne 
14. ledna v 16 hod. 

Farní charitativní ples 2024
V sobotu dne 3. února 2024 od 20 hod. 

se v Pellyho domech v Polici n. M. koná farní 
charitativní ples. Vstupné je 150 Kč, k tanci 
a poslechu hraje Hudba Emma.

za ŘK farnost Police n. M. Jan Troutnar

Římskokatolická farnost v Polici nad Metují informuje

KOLEDNÍCI:  6. 1. 2024 Náchod

           1. - 14. 1. 2024 okolní obce

POKLADNIČKY          - Lékárna U Stříbrného orla, Náchod
                   - Lékárna U Itálie, Náchod
        - Lékárna U Zlatého hada, Č. Skalice 
        - Knihkupectví J. Kohl, Police nad Metují
        - Oblastní charita Náchod, Náchod

ONLINE na www.trikralovasbirka.cz

FINANČNÍ DAR na účet: 66008822/0800 
         VS: 777955016

DMS KOLEDA 30 (60 nebo 90) na číslo 87777
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Turnaj rodinných týmů

V čase předvánočním se v tělocvičně  
ZŠ Police uskutečnil fotbalový turnaj rodin-
ných týmů hráčů minipřípravky. Pravidla 
nebyla úplně v souladu s pravidly FAČR  
či UEFA. Hrálo se bez autů a rohů a hráči 
mužského pohlaví ve věku 8 – 88 let ne-
mohli vstřelit branku a nesměli chytat ru-
kama (nejen soupeře, ale ani míč). 

Zúčastnilo se 6 družstev a díky rodině 
Michálkové z Bezděkova dostal turnaj ná-
dech mezinárodní soutěže. Pozvali známé 
až ze Zábřehu na Moravě a společně vytvo-
řili dva týmy. Dívčí část vystupovala pod 
názvem “Holky Borky” a mužská reprezen-
tovala mužstvo z Pyrenejského poloostrova, 
FC Barcelonu. Škoda, že se na poslední chví-
li ze zdravotních důvodu odhlásilo druž-
stvo “Romastein” (Romanovi, Steinerová), 
což se snad nechá přeložit jako “Římský 
kámen”. Mohli jsme na turnaji mít tým 
nejen z Pyrenejského, ale i Apeninského 
poloostrova.

Šesté místo obsadili Veselíkovi. Tatík 
Veselík podal výkon na hranicích lidských 
možností. Ve všech zápasech v dvojroli 
obránce a brankáře musel čelit lavinovitým 
útokům soupeře poté, co jeho útočná tyka-
dla Jasmínka, Nikolas a mamka Veselíková 
zcela rezignovala na obrannou činnost. 

Ovšem hlad po gólech měla neukojitelný 
a vstřelila čtyři branky.

Páté místo obsadily Borky. Z týmu nej-
více zaujala mamka Andrea několika nechy-
tatelnými střelami zn. “bodlo” a vytrvalým 
koučováním týmu. Po tomto vystoupení má 
stávající trenér jasno, kdo by jej měl v do-
hledné době nahradit.

Čtvrtí byli Šírlovi z České Metuje, po-
síleni o Matyáše Veverku a jednoho hráče 
Sparty (Úpice). Skončili s vyrovnanou bi-
lancí, 2 výhry, 1 remíza, 2 prohry. 

Na medailovou pozici (3. místo) se vy-
švihli Lantovi, především díky úspěšné 
střelbě Terezky, která vstřelila většinu ze 
sedmi branek.

Na druhém místě skončil tým ze samo-
ty u lesa pod Ostašem, Rydlovi, posíleni 
o Kubu Marka. Mohli celý turnaj i vyhrát, 
pokud by v posledním zápase porazili 
Lantovy o 3 góly. Poněkud překvapivě však 
2:0 prohráli.

A tak není překvapením, že týmy 
z Police a okolí porazilo mužstvo  
FC Barcelona a v turnaji zvítězilo.

Díky předsedovi oddílu Karlu Klimešovi, 
který z nepřeberného množství upomínko-
vých předmětů několik vyhrabal a pro po-
třeby turnaje věnoval, mohli být alespoň 

dětští účastníci odměněni věcnými cenami. 
Pokud Vás přečtení tohoto článku in-

spirovalo k rozhodnutí, že svoji 5 až 6letou 
ratolest přihlásíte do fotbalového oddílu 
Spartaku, přijďte v úterý v 15.30 hodin 
nebo v sobotu v 10.00 hodin do školní tě-
locvičny v Polici. Tréninky zde probíhají  
až do konce března.

Vojtěch Kvapil, 
příznivec polické kopané
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Ohlédnutí za hokejovým rokem 2023
Blíží se konec roku 

2023, hokejové soutěže se 
pomalu přehouply do své 
druhé poloviny a většina 
mládežnických kategorií 
se připravují na závěreč-
nou část. Letošní sezóna 
se zásadně neliší od těch 

předchozích. Od května 2023 se tým tre-
nérů vrhl do náborových akcí, plánování 
aktivit pro získání nových tváří a budová-
ní jednotlivých mládežnických kategorií. 
Navštívili jsme s prezentací hokeje mateř-
ské a základní školy, pořádáme hokejové 
školičky bruslení, náborové tréninky, brus-
lení se školami a školkami. Na své první lek-
ce bruslení přijeli i Základní školy z Velkého 
Poříčí či Police nad Metují. Prvně jsme se 
pustili i do pořádání letních sportovních 
příměstských táborů. V tomto úsilí chce-
me pokračovat i v příštích letech. Naším 

hlavním cílem je přivést větší počet dětí 
k hokeji a sportu jako takovému. Chceme 
ukázat, že hokej, minimálně v začátcích, 
není drahým sportem a je skutečně pro 
všechny. Chceme přesvědčit rodiče, že sport 
a pohyb je pro jejich děti důležitý, že je dů-
ležité, pro jejich mentální vývoj, pohybovat 
se v kolektivu stejně starých dětí, učit je 
disciplíně, odpovědnosti a dalším cnostem. 
Hlavním vkladem všech rodičů je čas, který 
svým dětem jsou schopni obětovat na úkor 
svého pohodlí, svých vlastních zájmů. 
Odměnou jím pak je radost z toho, že jejich 
děti mají radost a mají smysluplnou zábavu. 

HC WIKOV Hronov přihlásil do soutěže 
kategorie 2. tříd, 3. tříd, 4. tříd, mladší žáci 
a starší žáci, dorost. Všechny kategorie pra-
videlně nastupují do mistrovských zápasů 
a pracují na zlepšování svých dovedností. 
Překvapením letošního roku jsou výsled-
ky dorostu, který bojuje o postup do nad-
stavbové části soutěže. Dobrým výsledkem 
klubu jsou zvyšující se počty nových hráčů 
v nejmladších věkových kategorií. Povedlo 
se oslovit a snad i zaujmout několik nad-
šených dětí a rodičů pro tento sport. Máme 
z toho obrovskou radost. 

Mezi svátky je mládežnický program 
bohatý na turnaje. V hronovském prostředí 
se koná Vánoční turnaj 2. třídy 28.12.2023. 
Další kategorie za turnaji vyráží do okol-
ních klubů a dorostenci míří do Kutné Hory 
na mezinárodní hokejový turnaj. 

Nezbývá mi než poděkovat všem spon-
zorům, funkcionářům, trenérům, asisten-
tům, vedoucím družstev, zdravotníkům, 
pořadatelům, rodičům a dětem za to, že 
jsou, že žijí hokejem a dobře reprezentují 
hronovský klub. Těmto a všem fanouškům 
hronovského hokeje přeji klidné prožití 
vánočních svátků a v příštím roce mnoho 
zdraví a štěstí!

Jan Pavelka



33Polický měsíčník LEDEN 2024

SPort

Na  přelomu  listopadu  a  prosince  se 
s  prvním  sněhem  v  Polici  kromě  pluhů 
technických služeb aktivovali i naši skútris-
té.  Jmenovitě  Jirka  Černý  a  „městský“ 
Martin  Balák.  Projeli  nám  oblíbené  stopy 
na Klůčku i tradiční na Slavném a z Nebíčka 
do  Klůčanky.  Od  prvních  kilometrů  za-
fungoval  GPS  systém  sledující  projížděné 
trasy.  Lyžaři  tak  vidí  na  stránce  bilestopy.
cz aktuálně projeté a nově i právě projíždě-
né  trasy. V prvním týdnu sice nefungovalo 
vypínání  zápisu  do  mapy,  takže  jste 
mohli  vystopovat  skútr  až  do  garáže, 
ale  to  se  časem  vychytá.  Financování 
zajišťuje  z  velké  části  Společnost  pro 
destinační  management  Kladské  pomezí 
s  využitím  grantu  Královéhradeckého 
kraje.  Na  stránce  ski.kladskepomezi.cz 
najdete  podrobnější  informace.  Dovolíme 
si požádat nelyžující veřejnost o pochopení 
a  respektování  zákazu vstupu do  tratí bez 
lyží. Trasy se snažíme vést mimo oblíbené 
vycházkové  cesty  a  věříme  ve  vzájemnou 
ohleduplnost.

V  sobotu  2.  prosince  jsme  uspořádali 
27. ples lyžařů. Účast byla sice důstojná, ale 
dva prázdné stoly na lyžařském plese ještě 
nikdy  nebyly.  I  zde  se  projevuje  sestupný 
trend návštěvnosti nejen sportovních akcí. 
Kdo přišel,  určitě  si  nestěžoval.  Tančilo  se 
za  hudby  polické  skupiny  Medium  a  tým 
Martina  Exnera  opět  potvrdil  svoji  kvalitu 
a připravenost.

V  úterý  5.  prosince  se  2.  a  5.  trénin-
ková  skupina  zřekla  Mikuláše  a  vyrazi-
la  na  zimní  soustředění  na  chatu  Basket 
Holice do Trčkova. Sněhové podmínky byly 
vynikající,  skútr  se  doslova  topil  v  praša-
nu  a  tratě  jsme  si  tak mohli  vyjet  rovnou 
ode  dveří.  Kromě  tréninku  techniky,  her 
a soutěží dole u chaty jsme si vyjeli na kla-
siku z Šerlichu na Vrchmezí a Sedloňovský 
kříž.  V  sobotu  pak  parta  nejzdatnějších 
dobruslila  z  Šerlichu přes Velkou Deštnou 
na Pěticestí a zpět. Trénink to byl spíše si-
lový,  na  urolbovaném  podkladu  přes  noc 

přibylo  8 cm  prašanu  a  museli  jsme  dost 
šlapat.  Soustředění  jsme  zakončili  v  nedě-
li. Cestou domů už pršelo a bohužel se tak 
nedalo  na  soustředění  navázat  lyžařskými 
tréninky doma ani na Karlově. A v úterý se 
šlo zase jenom běhat.

Skupiny 3+4 a 5+7 odjely na oblíbenou 

chatu Karolínku ve čtvrtek 7. prosince a až 
do neděle trénovaly na tratích na Benecku.

V  sobotu  16.  prosince  kolem  půl  sed-
mé  odjela  parta  15  závodníků  na  Horní 
Mísečky, kde se konala Velká cena Jilemnice, 
pohárový závod Libereckého kraje a přebor 
Pražského svazu lyžařů. Tradičně sem vysí-
lají své výběry i kluby KHK, takže je to tako-
vé malé předsezónní mistrovství. Poličtí se 

SKI Police nad Metují – klub běžeckého lyžování
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v konkurenci neztratili, pochvalu si zaslouží 
Adam Beran (vítěz kategorie 2016 - 2017), 
Anička Knillová (v ročníku 2011 třetí) 
a Matěj Beran. Kompletní výsledky najdete 
v kalendáři na našich stránkách. Děti do de-
seti let jely klasicky, ostatní už bruslili. Trať 
byla zpestřena obratnostními prvky, které 
(na rozdíl od slibu v propozicích) zůstaly 
i pro kategorie dorostu a dospělých, takže 
si i starší a méně obratní vyzkoušeli otočky, 
slalom, přelézání stříšek a jízdu pozadu.

Těšíme se na další sníh, který snad  na-
padne dříve, než vyjde toto číslo měsíčníku.

Úspěšný nový rok všem za SKI Police 
nad Metují přejí

Helena a Jan Pohlovi

p

p

pppppp PF 2024

T. J. SOKOL POLICE NAD METUJÍ 
ZVE NA PRAVIDELNÉ 

FIT SENIORSKÉ 
VYCHÁZKY 

 

VŽDY V ÚTERÝ V 10:00 HOD 
SRAZ U POLICKÉ SOKOLOVNY 

ZAČÍNÁME 28. 11. 2023. 
     

Doporučujeme: Hůlky (nejsou podmínkou), 
sportovní oblečení a pevnou obuv, dobrou 
náladu. Časová náročnost cca 2 hodiny.  
Scházíme se za každého počasí.     

TĚŠÍME SE NA VÁS. 

T. J. SOKOL POLICE NAD METUJÍ 
ZVE NA PRAVIDELNÁ 

CVIČENÍ SENIORŮ 
PRO ZDRAVÍ 

  

 

ČTVRTKY OD 10:00 DO 11:00 HOD 

SOKOLOVNA POLICE N. M. 
ZAČÍNÁME 16. 11. 2023. 

   S sebou: pohodlné sportovní  
oblečení a obuv, podložku na cvičení.                           

TĚŠÍME SE NA VÁS. 
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Informace z AMK Police
72. sezónu zahájíme výroční členskou schůzí, která se bude ko-

nat 3.2.2024.
Vzhledem ke změnám v zákoně o silničním provozu zorgani-

zujeme školení řidičů amatérů, které se uskuteční na sále Pellyho 
domů v Polici nad Metují. Termín bude upřesněn, předpoklad bře-
zen nebo duben. Budeme včas informovat.

Ve dnech 7.-8.9.2024 se v Polici nad Metují objeví opět miniká-
ry. Po dohodě se členy řídícího výboru Svazu minikár Autoklubu 
České republiky uspořádáme Pohár České republiky ve slalomu 
minikár. Jedná se o dvoudenní závod, který bude probíhat od ran-
ních do odpoledních hodin. Bližší informace budou uvedeny na pla-
kátech, které budou vyvěšeny na vývěsních plochách několik dní 
před samotným závodem, případně uvedeny na našich webových 
či facebookových stránkách a také v Polickém měsíčníku. Trať bude 
stejná jako v předešlých letech, na Klůčku.

Nadále budeme pokračovat ve spolupráci s Dobrovolným svaz-
kem obcí Policka při stavění a bourání stanu a pódia pro okolní or-
ganizace, spolky a soukromé osoby.

Několik našich členů se zúčastní různých závodů v cross count-
ry či endurosprintu a přírodních silničních závodů, Václav Kohl po-
jede v kategorii nejlepších jezdců v České republice, kam se nomi-
noval po loňské velmi úspěšné sezóně. Všem 
přejeme do nové sezóny hodně úspěchů.

Jak jsme slibovali v předešlých měsíční-
cích, vzhledem k tomu, že od letošního roku 
nastaly významné změny v zákoně o silnič-
ním provozu, budeme s nimi čtenáře postup-
ně seznamovat. Změny se týkají zejména 
těchto pravidel včetně změn pojmů:

 y pojem povolená rychlost/konstrukční 
rychlost

 y vesta při nouzovém stání i v obci
 y povinnost řidiče – registrační značka 

na vozidle
 y zdravotní způsobilost a její kontrola
 y předkládání dokladů a prokazování to-

tožnosti
 y zvýšení rychlosti na dálnici až na 150 

km/h (bude možné zvýšit dopravní  
značkou)

 y výjimka dle § 18 odst. 9 – nově i HZS, 
zpřesnění definice celní správy

 y pojem bezpečnostní vzdálenost/bezpečná vzdálenost  
v § 19 odst. 1

 y provoz ve sdílené zóně
 y omezení jízdy některých vozidel – ministerstvo dopravy bude 

moci stanovit při mimořádných situacích výjimky
 y přeprava osob ve vozidle pouze na povolených místech
 y povinnost mít na hlavě přilbu obecně pro osoby mladší 18 let 

jedoucí na jízdním kole
 y usměrňování provozu celníkem
 y změny v řidičských oprávněních a řízení s mentorem, řidičský 

průkaz na zkoušku
 y úprava správního trestání a bodového systému
 y posílení vybraných oprávnění, výjimky pro Policii ČR a úprava 

§ 41
Je toho poměrně dost, ale budeme se snažit čtenáře měsíčníku 

v krátkém časovém horizontu seznámit alespoň s těmi základními 
novými povinnostmi. Postupně pak budeme informovat o dalších 
změnách, například v bodovém hodnocení a možném uložení výší 
pokut za spáchané přestupky v dopravě. 

za AMK Police – Petr Dostál

Sportovní den mládeže s TAJV v Polici nad Metují
Ve středu 29.11.2023 se uskutečnil  

3. ročník národní soutěže Sportovní den 
mládeže s TAJV v Polici nad Metují v tělo-
cvičně ZŠ Police nad Metují pro žáky zá-
kladní školy a místní děti. Sportovní akce 
TAJV v Polici nad Metují patřila mezi 250 
semifinálových turnajů v České republice. 
Účastníci turnaje se utkali v soutěžním pě-
tiboji, který byl složen z fotbalu, florbalu, 
házené, frisbee a tenisu.

Z celkového vítězství na turnaji se za-
slouženě radoval tým „Tyrkysáci“, který byl 
tvořen z členů Alžběta Štenglová, Jáchym 
Horák, Tomáš Plný, Tadeáš Vojtěch a Adam 
Bydžovský. Finalisté postupového turna-
je v Polici nad Metují získali upomínkové 
diplomy, věcné odměny a mnoho dalších 
sponzorských cen. Společně s oceněním 
obdrželi hráči z Police nad Metují nomina-
ci na závěrečný šampionát, Národní finále 
v Kladně, který se bude konat 9.12.2023 
v Kladenské sportovní hale. Na Národním 

finále budou postupující finalisté reprezen-
tovat zejména základní školu, město Police 
nad Metují a Královéhradecký kraj.

Sportovní den mládeže s TAJV v Polici 
nad Metují byl zrealizován za podpory města 

Police nad Metují, Královéhradeckého kraje 
a partnerů soutěže.

Mgr. Jan Váňa
Organizátor soutěže www.tajv.cz
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SPort / INZErCE 

FIEDLER s.r.o.

Broumov 31. 1. 2024 v 15.00 hod. 

25. 1. 2024  v 15.00 hod.

Informace na tel. číslech: 
491 522 877, 777 621 552 
http://autoskolafiedler.cz

AUTOŠKOLA

Police n. Metují 

Zahajuje kurzy: 

FIRMA MANMAT S.R.O.,
která se zabývá již desítky let vývojem 
a výrobou psích a koňských produktů  

hledá obchodního zástupce, 
nejlépe z regionu Náchodsko a Policko.

Požadujeme dobrou úroveň angličtiny na bázi běžné 
komunikace se zákazníky z celého světa. Obchodně 

ekonomické zkušenosti a znalosti managementu 
výhodou.

Práce na celý úvazek v sídle firmy, v Polici nad 
Metují, s možností výjezdu po ČR. Zodpovědný 
přístup, osobní nasazení a zajišťování nových 

odběratelů. Podpora značky Manmat a oživení trhu.
Perspektivní pracovní pozice je k dispozici od ledna, 

února 2024 nebo dle dohody.
Nabídky včetně dosavadního pracovního 

přehledu směřujte na email:
reditel@manmat.cz do 10.ledna 2024.

Na nové spolupracovníky se těší 
Jarda a Lenka Soumarovi

Běžecká sezóna 2023
Proběhlá sezóna byla opět velmi výživná. Od zá-

vodů v našich Broumovských stěnách pokrytých 
popraškem sněhu, po kros na pláži španělského 
pobřeží. Domácí výsledky nebyly špatné, i když 
na MČR to bylo opět nepopulární čtvrté místo. 

V zahraničí jsem se musel spokojit s častým 
klišé – sbírání zkušeností. Potrápil mě kopec na ra-
kouském Dolomitenmannovi i žhnoucí letní vedro 
v jednom italském údolí. Na příští sezónu se ale 
už těším snad jak nikdy. Běhat po kopcích je totiž 
prostě krása.

Ondra Volák

PF 2024 
PŘEJEME VÁM POKLIDNÉ PROŽITÍ 
VÁNOČNÍCH SVÁTKŮ A V NOVÉM 
ROCE PŘEDEVŠÍM PEVNÉ ZDRAVÍ, 
RADOST ZE ŽIVOTA A RADOST 
Z POHYBU. 
 

DĚKUJEME VÁM ZA PODPORU  

V ROCE 2023. 

 

T. J. SOKOL  
POLICE NAD METUJÍ  



Polický měsíčník
- periodický tisk města Police nad metují -
termín uzávěrky:  vždy 20. den v měsíci do 15 hod. 
distribuce: obvykle první pracovní den v měsíci
Vychází v Polici nad metují v nákladu:  700 ks
registrační číslo: MK ČR E 11974
Za obsah a jazykovou správnost odpovídá autor příspěvku.
tisk: tiskárny b.n.b. spol. s r.o. Velké Poříčí
Vydavatel: Město Police nad Metují, Masarykovo nám. 98, 549 54
  IČO 272 949
telefon:  491 541 113
e-mail:   polickymesicnik@policenm.cz  
autor obálky: jan flieger
ceník inzerce: (stránka bez 1,3 cm okrajů)
Velikost 1/2A4 - A4 2000,- Kč + DPH
Velikost ¼ A4 - 1/2A4 1000,- Kč + DPH
Velikost 1/8A4 – ¼ A4  500,- Kč + DPH
Velikost do 1/8A4 250,- Kč + DPH

Množstevní slevy se neposkytují

v , , 

VERA NOVAKOVA 
Realitní zprostředkovatel 
S kvalifikací 66-042-M, se zákonným pojištěním 

Mobil: +420 608 280 563 
Email: novakova.rm@seznam.cz 

v v , , 

JINDRISKA NOVAKOVA 
Asistentka obchodu a prodeje 
Mobil: +420 778 023 125 
Email: novakova.asist@seznam.cz 

WWW: vn-reality5.webnode.cz/ IČO: 13545540 DIČ: CZ6257182184 
✓ Poradenství a realizace obchodů na realitním a finančním trhu
✓ Posouzení ceny nemovitostí pro potřeby vyřízení pozůstalosti, soudy, atd.

Optika 
pro oči, s.r.o. 

bývalá OPTIKA-INEKO 
(změnil se pouze název, kolektiv, služby  

a ceny zůstávají stejné)  
rozšiřuje pro velký zájem termíny pro 

měření zraku na dva dny v týdnu 
v Broumově, Generála Svobody 15 

 Středa   10.00  -  11.30 hod. 
 Čtvrtek   13.30  -  15.00 hod. 
 

 v Polici n/Met, poliklinika  
17.listopadu 291 

 Středa   13.30  -  15.00 hod. 
 Čtvrtek   10.00  - 11.30 hod. 
 

na měření se objednávat na telefonu: 
 pro  Broumov   +420 491 487 826 
 pro Polici nad Metují   +420 491 541 201 

  Pedikúra       
   NOVĚ od 8. 1. 2024                              

Police nad Metují,Tomkova 62       

* Pedikúra                 

* Gel lak        

* Francie na nehty na nohou           

* Depilace nohou     

  !!! V LEDNU K OŠETŘENÍ     

  MASÁŽ NOHOU ZDARMA     

Objednávky na tel. 737 708 902    

  Těší se na Vás Pavlína Pohlová 



http://www.barcode-generator.de

KULTURA
LEDEN 

POLICE NAD METUJÍ

Provozní doba Informačního centra Police nad Metují: pondělí - pátek: 8:30 - 11:30 a 12:00 - 16:00, sobota ,svátek: 8:30 - 11:30.

pellyho domy
VSTUPENKY ON-LINE NA WWW.PELLYHODOMY.CZ

Prodej vstupenek na vybrané pořady v Informačních centrech v Polici nad Metují, Hronově, Náchodě, na www.pellyhodomy.cz 
a v pokladně Kolárova divadla a sále Pellyho domů. Prostory konání akcí jsou veřejnosti otevřeny již hodinu před začátkem.

NOVOROČNÍ HUDEBNÍ OHŇOSTROJ 
MAGDALÉNY MADJEE MALÉ  
A TOMÁŠE HOJDYSZE 
Sobota 13. 1. 2024 od 18:00 
/ Kolárovo divadlo

Vstupné: předprodej: 350 Kč/ 290 Kč
       Na místě: 450 Kč/ 390 Kč

„ZA POHÁDKOU KOLEM SVĚTA“ 
Týbrďo divadlo  
Neděle 28. 1. 2024 v 15:00 / Kolárovo divadlo
Pohádkové putování s živou muzikou  
po celé naší krásné zeměkouli.
Děti si samy před začátkem představení 
vylosují země, do kterých se podívají. 
Každá země má svoji pohádku, a proto 
je každé představení trochu jiné.  
Pojeďte s námi objevovat nová 
dobrodružství!
Na výběr je devět pohádek, hraje se vždy 
šest z nich. Jedná se o inscenaci určenou 
dětem od pěti let do třetí třídy ZŠ, kdy 
herce doprovází violoncellistka a zpěvač-
ka, která nejen zpívá a hraje, ale vytváří 
také různé zvuky, které doplňují celkový 
obraz pohádek. 

Vstupné: předprodej 120 Kč  
na místě 140 Kč

YASMINA REZA: „BŮH MASAKRU“
Středa 31. 1. 2024 od 19:00 / Kolárovo divadlo
zájezdové představení
Hrají: Anna Polívková, Viktor Dvořák, 
K.Kudrnáčová, M.Novotný
Známí divadelní a filmoví herci Anna 
Polívková a Viktor Dvořák, představitel 
Václava Havla ve stejnojmenném filmu, 
excelují v hořké komedii plné nečekaných 
zvratů a ožehavých témat. Dva manželské 
páry se setkají, aby vyřešili rvačku svých 
dětí. Vše se zdá jednoduché. Stačí ale 
jedno nevhodné slovo a příběh se může 
vydat úplně nečekaným směrem. Velmi 
rychle se objeví totální absence onoho 
civilizovaného chování. Zdá se nám  
to směšné, ale nezažil to někdy každý  
z nás? Možná znáte z filmové adaptace této 
úspěšné divadelní hry s Jodie Fosterovou 
a Kate Winsletovou v hlavních rolích.

Vstupné: předprodej: 350 Kč

        na místě: 390 Kč

„MASOPUSTNÍ REJ“
3. – 4. 2. 2024 od 14:00 
Pellyho domy, Bezděkovy sady, 
Masarykovo náměstí  
Masopustní rej o první únorové neděli. 
Vlastním maskám se meze nekladou.
Masopust býval předzvěstí jara,  
s tradičními maskami se pojila řada 
pověr. Dával lidem možnost sousedsky  
se poveselit v době trudné zimy. 
Svůj význam si ale zachovává i dnes, 
protože kde se sousedé setkávají, 
tam se dobře žije. Oživení masopustní 
tradice je vítanou příležitostí svobodně 
tvořit, vyjádřit maskou svůj světonázor 
nebo jen přičichnout k atmosféře. 
polozapomenutých dob. Sraz masek  
v neděli 4. února v 10:00 v Bezděkových 
sadech. Průvod poté projde okruh městem, 
cestou nás čeká pouliční autorské mikro-
divadlo s Musaši Entertainment Company. 
Společný závěr v 12:00 na Masarykově 
náměstí před radnicí, kde se můžete 
posilnit teplými i studenými nápoji. 
Nemáte masku? Nevadí, přijťe si ji vyrobit 
den předem v sobotu 3. února od 14:00  
do konferenční místnosti Pellyho domů. 

GÁBOR GÖRGEY: 
„NA KOHO TO SLOVO PADNE“
Klicperovo divadlo
Pátek 23. 2. 2024 v 19:00 / Kolárovo divadlo
5 mužů, 1 uzavřená místnost, 1 klič  
ke svobodě a 1 revolver – to je výchozí 
situace komedie Na koho to slovo padne. 
Komedie o tom, jak je snadné podlehnout 
pokušení moci a ovládnutí ostatních.  
Ale také o tom, jak se naše charaktery 
vybarví, když hledíme do ústí revolveru. 
Česká premiéra hry, která balancuje 
na hraně mezi absurdním divadlem  
a tarantinovsky laděnou drsnou komedií. 
Mafián, aristokrat, intelektuál, patolízal 
a jeden obyčejný vesničan uzavřeni  
v místnosti, ze které vedou pouze jedny 
dveře – dohodnou se nebo postřílejí? 
Inscenace Klicperova divadla pod vedením  
režiséra Dejvického divadla Michala Vajdičky. 
Chcete se královsky bavit od začátku  
do konce? Potom je toto představení pro vás!

Vstupné: na místě 390 Kč

Pellyho domy Kolárovo divadlo

2024
 
 
KURZ SPOLEČENSKÉHO  
TANCE PRO MLÁDEŽ - 2024 
V tomto roce bude kurz společenského 
tance probíhat také. Kapacita byla 
téměř bleskově obsazena a místo  
pro další účastníky již není.  
SENIOR KLUB
I v roce 2024 bude probíhat klasické 
posezení klubu seniorů na sále  
Pellyho domů. Termíny jsou následující:
16. 1. 2024 od 14:00 
20. 2. 2024 od 14:00
19. 3. 2024 od 14:00
16. 4. 2024 od 14:00
21. 5. 2024 od 14:00 (oslava jubilantů).

STAND UP SHOW 
„20 LET ULTRAPAKO“
Stand up show Daniela Polmana 
Čtvrtek 18. 1. 2024 od 18:00 / sál Pellyho domů

Vstupné: předprodej 100 Kč  
na místě 150 Kč

„POŠLI TO DÁL“
Dejte nechtěným dárkům druhou šanci  
na sousedském swapu.
Neděle 21. 1. od 14:00 / Společenský sál

Špatná velikost, rozdílný vkus nebo dva 
stejné kousky - co s nechtěnými věcmi, 
které jste našli pod stromečkem, anebo  
v krabicích při vánočním úklidu? Dejte jim 
druhou šanci na sousedském swapu čili 
výměně přebytků. Měnit můžete jakékoliv 
drobné věci, které lze odnést v ruce,  
nej-sou poškozené ani znečištěné. Potěší 
také přebytky zavařenin či sazenice  
a semena rostlin. Každý může přinést 
maximálně tři kousky a po dohodě s dalšími 
účastníky je za cokoliv vyměnit. 
Nikdy nevíte, koho potěší věc, kterou 
nepotřebujete. Navíc můžete při čaji či 
kávě strávit příjemně odpoledne se svými 
sousedy a třeba díky swapu lépe poznat 
jejich koníčky a zájmy. 

Připravujeme
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